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Pártoktól, napi politikától függotlsn 1600 fo r in t  béremelés
Mintegy kétszáz alapító taggal létrejött a Magyar Külügyi 

Taisaság, amelyoen egyetemünk is képviselve van. A Magyar 
Akademla" tarl0 ,t fa k u ló  ülésen elfogadták az 
es megválasztották a tisztségviselőket. A kül- 

u gyekkel foglalkozok közül az előkészítő bizottság meghívása 
alaptan lehetett valaki alapító tag, ezentúl az elnökség dönt 
további tagok csatlakozásáról. A tagdíj évi ezer forint. Az ala- 
pitök kozott külgazdasági szakemberek, külügyesek diploma
ták ku  politikai újságírók, nemzetközi ügyekkel foglalkozó 
bankosok jogászok, kütatók, oktatók vannak. A társaság elnöke 
Kosary Domokos, főtitkára Valki László, rajtuk kívül öt alel- 
nok es továbbá elnökségi tagok — köztük Ilostoványi Zsolt 
egyetemünk nemzetközi kapcsolatok tanszékének vezetője — 
szervezik, menedzselik a társaságot. Terveik között szerepel a 
közelmúltban megszűnt Külpolitika helyett egy új szakmai fo
lyóirat kiadása, Külügyi Szemle címen.

A társaság rendezvényei nyilvánosak, minden érdeklődő 
előtt nyitva állnak. Első rendezvényük a svéd külügyminiszter- 
asszonnyal való találkozás lesz.

(m.)

F ővám
hotel K ö zra k tá r

jú lius  1 =|étől ?
Móczár József, a Felsőokta

tási Dolgozóik Szakszervezeté
nek egyetemi tiukárheiyettese 
tájékoztatta az FDSZ bizalmi- 
testületét árról, Hogy a m űve
lődési, a pénzügyi tárcák és a 
szakszervezet egyeztetésének 
pillanatnyi állása szerint m in
den felsőoktatási dolgozó egy
ségesen 1600'forint béremelés
re számíthat július elsejétől. 
Ez azonban még változhat.

A z. ülés egyébként fórum 
jellegű volt: Andorba Rudolf 
rek-top-és-Hajdú Ottómé- gazda
sági főigazgató válaszolt a 
szakszervezeti bizalmiak kér
déseire.

Andorka Rudolf három 
problémát érintett bevezető 
felszólalásában. Az egyik, a 
létszám ügye. Az oktató diák 
arány, alacsonyabb a magyar 
felsőoktatásban, így az egye
temen is, mint a nyugati or
szágokban. (Körülbelül Ifi.) A 
magas oktatói létszámarány el
vileg két módon lenne csök
kenthető: drasztikus elbocsátá
sokkal vagy a diákok szárny 
nak emelésével. Az előbbit a 
rektor nem vállalja — ezt már 
megválasztása előtt világossá 
tette. Ennek megfelelően az

(Folytatás a 2. oldalon.) A májusi nap aranyat cr Fotó: Szondi Sándor

Egyetemi tanácsülés
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Az ember kilép könnyedén 
a metróból —• Fővám tér, tes
sék vigyázni, az ajtók záród
nak, következik a Szent Gel
le rt tér —. tétovázik, kissé az 
aluljáróban; bcnézzcm-e a 
csarnok föld alatti szupermar- 
marketjébe, vagy meglegyen 
néhány számot az. egyetemmel 
szomszédos vadonatúj kaszinó
ban, átimenjen-e a trolival 
úszni egyet Budára, fagy süt- 
tesse magát kicsit a Nehru 
korsón a szálloda előtt, a ki
kötő fölött, mielőtt bemegy a 
könyvtárba, s majd este: há
nyadik szinten is hagytam a 
kocsit a föld alatti garázsban, 
tán a harmadikon?

írni róla nem aktuális
Nőm, nem álmodtam, lapoz

gattam.
Az egyetem egyik-másik 

épületével kapcsolatban — 
kényszerből vagy önszántából 
— jó ideje szerteágazó tárgya
lásokat folytat. A Köztelek u t
ca, a Kinizsi-tömb. a déli 
irányban, az egyetem mellett

álló raktárlakás — ház a leg
inkább érintett. Tárgyalófelek 
a kerületi önkormányzat, a re
formátus egyház, feltehetőleg 
a minisztérium, a m iniszter
elnöki hivatal, s talán a fővá
rosi önkormányzat is. Mindez
— ilyen-olyan megfontolásból
— a színfalak mögött zajlik, 
írni. róla többnyire „nem ak
tuális. majd késeibb visszaté
rünk rá". Ám az élet közben 
zajlik.

A csarnok és piacfcliigyelö- 
ség műszaki osztálya egy fa
barakkban székel a Közraktár 
utcai csarnoképületek mögött, 
pár lépésre a tojás- és zöld
ségstandoktól. Többkilós dosz- 
sziét tesz elém a készséges 
férfi: Részletes rendezési terv 
a Közraktár menti térségre, 
készítette a Budapesti Város- 
tervezési Intézet a Fővárosi 
Főpolgármesteri Hivatal vá
rosrendezési ügyosztályának 
megbízásából.

A Buváti 1991 februárjá
ban végzett először vizsgá.Ia-

(Folytatás az 5. oldalon.)

V IP* ‘A modern kor alapvető, em
beri dilem m áját v itatta meg 
Liska Tibor garabonciás-köz
gazdász és számos vendége 
közül kettő: Komái János, il
letve Tardos Márton közgaz
dászok — vezető értelmiségiek 
— a második Liska-vilaesten, 
április 23-án.

Liska az osztogató-fosztoga- 
tó államok tőle megszokott 
kárhoztatásával kezdte. Ügy 
vélte, a nyugati állammonopo
lista rendszerek is válságban 
vannak, mind keynesiánus, 
mind m onetarista változataik, 
nem tudják megoldani társa

( Y )  . o

Liska-show II.

de a rendszerváltással járó 
nagy nehézségek is megoldód 
hatnak hosszabb távon —  tet
te hozzá. Tardos egyértelmű-

dalmaik kríziseit. A magyar 
viszonyokat a kalandozások 
korához hasonlította: különbé 
ző lobbyk és maffiák tartják 
uralmuk alatt a társadalm at a 
maguk irracionális harcának 
színtereként. ICornai a. gazda
sági válság szóösszetétel he
lyett a recessziót, depressziót 
vajúdást ajánlotta, amelyek 
normális jelenségnek tüntetik 
fel a gazdaság fejlődésével já 
ró problémákat, valamiféle 
kétségbeesés felidézése he
lyett a kilábalást vetítik előre 
Magyarországoni/UUjaiv ». i A ̂  £,'-**'-*'-*,**  ------ .

a vajúdás egy súlyosabb fajtájával kell szembenézni.
vé tette: nem hisz abban, 
amiben szerinte Liska igen. 
hogy:lehetséges ideális emberi

(Folytatás a 1. oldalon.)

SpmyoKportugál napok
Érdekes eseménysorozat zaj

lott a Makiban a spanyol— 
portugál napok keretében áp
rilis 27—29. között. Az esemény 
megrendezésére a spanyol és 
portugál nyelv fontosságán 
túl, jó alkalm át adott áz Űj-

EfözBemény
Tájékoztatjuk az egyetem 

oktatóit és hallgatóit, hogy 
1992. május 18—19-cn a közös 
érettségi felvételi vizsgák 
m iatt oktatási szünet lesz-az 
egyetemen.

világ felfedezésének 500. év
fordulója. Ezért ez az év ki
emelkedő jelentőségű -a hispan 
világ történetében, s reméljük, 
ezek után á spanyol portugál 
tanszék történetében is.

A rendezvények közül talaja 
legfontosabbak a hallgatói elő
adások voltak, melyek témáik
ban a gazdaságot járták korul. 
Szó volt az EK-ról, a privati
zációról. a latin-amerikai or
szágok, helyzetéről. A portugál 
szekció dolgozatai a felfedezé
seket és azok hatásait próbál
ták bemutatni. Több díjat is

(Folytatás a i. oldalon.)

Veress József rektorhelyettes 
felhívta a figyelmet néhány 
újabb részletre, amelyben az 
egyetemi tanács döntésére van 
szükség:

A ki- és felvezető tárgyak
tekintetében nincs konszenzus

A meghívó szerint nyolc na
pirendi pont megtárgyalása 
várt az egyetemi tanácsra áp
rilis 23-án. Az alapdiplomáig 
terjedő (undergraduate) kép
zés tantervének előterjesztője

— Konszenzus született a 
jogi tanszék és a társ. tud. kar 
dékánja között abban, hogy a 
negyedik félévben három he
lyett négy óra jog legyen. En
nek keretében két órában al
kotmányjog és két órában a 
gazdaságjog első része kerül 
oktatásra, amelyet az ötödik 
félévben, négy óra helyett há
rom órában folytatnak.

— A tanterv hat órában ad 
lehetőséget a nyelvi órák fe l
vételére térítésmentesen a diá
koknak. Valószínű azonban, 
hogy sok hallgatónak nem lesz 
hat órára szüksége.

— Megfontolásra javasolt a 
hallgatók korábbi igényének 
megfelelően, hogy a számítás- 
technikát ne négy órában, ha
nem hat órában oktassák. A 
két óra plusz géptermi foglal
kozást a szövegszerkesztés el
sajátítása érdekében iktatnák 
be. .

— Megváltozott az emberi 
erőforrások tárgy neve. A jö
vőben munkaerő piacgazdaság 
néven fog szerepelni.

— Egyetértés alakult ki ab
ban, hogy, miután gazdaság
pszichológiából két tárgy is 
versenyképes, ezért mind a 
kettőt meghirdetik. Az egyik 
tárgy oktatója Magyari Beck 
István, a mésiké a szociológia

— Javaslat született arról a 
közgazdasági karon, hogy a 
pénzügypolitika helyére beve
zetés a modern analízisbe 
tárgy kerüljön, míg a pénzügy 
beépülhet az alkalmazott mak- 
roökonómia tárgyba.

— Az első évfolyammal kez
dődően indul az emelt szintű 
képzés, amely elméleti köz
gazdaságtanból és matemati
kából nyújt többletet az ide 
jelentkezőknek. E tárgyak ok
tatása külön tanterv szerint, 
egyedi csoportbeosztás alapján 
történik.

— Nincs egyáltalán kon
szenzus a ki- és felvezető tár
gyak tekintetében. Míg a köz- 
gazdasági kar egyáltalán nem 
kívánja megkötni a hallgató
kat a választás tekintetében, 
addig a gazdálkodási kar ltot 
vagy három tárgyat kötelezően 
előír azoknak, akik e karra kí
vánnak, az alapdiploma után 
felvételizni. Ennek jogossága 
megkérdőjelezhető, hangsú
lyozta a rektorhelyettes, hi
szen a hallgató még nem is 
döntött arról, hogy melyik 
karra kerül. Ez esetben egy 
univerzális, egyértelmű sza
bályozásra van szükség. A cél 
az, hogy a hallgató a három 
kar kínálatából a neki legtet- 
szőbbet válassza megkötés nél-

Shadovr

A gyakorlat és a te
A Művelődési és Közoktatási 

Minisztérium képviseletében 
figyelmeztette. Veress P á l. az 
egyetemi .tanácsot, hogy a fel
sőoktatási törvénytervezet leg. 
újabb ’ változata valószínűleg 
nem foglalkozik az alapdiplo
mával. és miután a gyakorlat 
és a törvény nem passzol, ez 
problémát okozhat. Ezért 
javasolta alapdiploma helyett 
üzemközgazdász diploma . k i
adását áthidalásképpen. A—v+-

No legyen semmifi
Mészáros Tamás dékán és 

Zalai Ernő professzor egyönte
tűen hangsúlyozta, hogy a 
megfelelően előkészített, á lta
luk is jónak tartott tantervet 
most már minél előbb el kell 
fogadni az egyetemi stabilitás 
érdekében is, hogy a tartalmi 
és módszertani feladatok ke
rüljenek végre előtérbe.

A felvezető- és kivezető
blokkokról szólva kérte C/ii-

rvény nőm passzol
fában a hozzászólók Veress 
Pál javaslatát elutasították. 
Az alapdiploma és az üzem
gazdász diploma nem azo
nos. Egyébként is hangsú
lyozták, amit a törvény nem  
szabályoz, az megengedett. A 
képzésfejlcsztés minden fázi
sában az egyetem kapcsolat
ban volt a minisztériummal és 
ezzel kapcsolatban semmiféle 
korábbi ellenvetésük nem volt.

í'e merev megkötés
kán Attila és Zalai Ernő 
is, hogy ne legyen sem 
miféle merev megkötés a 
választhatóság tekintetében, 
mindamellett írásos tippek 
adásával és a hallgatói tanács
adó testületen keresztül is kap
jon a hallgató támogatást a 
választásban, viszont admi- 
nisztratíve ne kényszeresük 
semmire.

4 millió forint beruházást igényel a plusz 2 óra
Forgács Csaba nemzetközi 

igazgató javasolta, a negyedik 
évben olyan kurzusok indítá
sát, amelyek a hallgatót felké
szítik a graduate képzésre. Te- 
mesi József olyan megoldást 
javasolt, amely a ki- és felve
zetés célját egyszerre szolgál
ja. viszont nem értett egyet a 
szabad választással.. Csápai Jár 
nos, a számítástechnikai köz
pont igazgatója, ellenezte a 
számítástechnika oktatásának 
plusz két órával történő bőví
tését. Ez ugyanis újabb terve
zés t'é s  négymillió forint be
ruházást igényelne. Forgó Fe
renc, az -&1SZI...Igazgatója,. cs. 
Zalai Ernő, együtt szorgalmaz
ta, hogy az analízis kapjon 
még plusz egy órát, így nem
csak kéthetente, de .minden  
héten lenne egy óra analízis- 
gyakorlat, amit a hallgatók is 
•szívesen 'vennének.

Rózsás Péter, a HT elnöké
nek tanárszak iránti kérdésé
re. Hrubos Ildikó, a társ. tud. 
kar dékánja elmondta, hogy a 
tanárszak negyedik, ötödik 
évben jelenik meg az egyete
mi határozat szellemében ki
dolgozott terv szerint és má
sodik szakként vehető fel.

A hozzászólások lezárásával 
az egyetemi tanács a vitatott

A lctszám!öbblct
Az utóbbi hetekben lefolyt 

tanszékvezetői beszélgetések 
tapasztalatairól adott tájékoz
tatót a rektor. A megbeszélé
sekén az egyetem .továbbfej
lesztése érdekében számba vet
ték az óraterhelést és az ehhez 
kapcsolódó létszámot, A rektor 
véleménye szerint a megbeszé
lések nem voltak túl eredmé
nyesek. A létszámlöbblelet ál

kérdésekben szavazott: — A 
négyórás számítástechnikai ok
tatás mellett tizenhármán sza
vaztak igennel, négyen tartóz
kodtak, és ezzel elfogadták. A 
hat óra oktatás csak négy igen 
szavazatot kapott.

— A matematika I—II. fél
évi három-három óra okta
tása nyolc igen szavazatot 
kapott, míg a négy-négy órát 
11 igennel szavazták meg.

— Elfogadták 22 igen szava
zattal a Bevezetés a modern 
analízisbe című tá rgyat.:

— A választható tárgyakat 
19-en szavazták meg és hár
man tartózkodtak.

— A ki- és felvezető tá r
gyakat 22 igen szavazattal fo
gadták el azzal a megjegyzés
sel, hogy a kari javaslat alap
ján, a hallgató szabadon vá
laszthat. A 'tanácsadó'testületek 
segítségével, emellett a karok 
orientálhatják a hallgatókat, 
de ez nem járhat azzal a kö
vetkezménnyel, hogy ha akar, 
ne tudjon változtatni.

A téma lezárásával a rek
tor megköszönte Veress Jó
zsefnek. cs mindazoknak a 
munkáját, akik az alapdiplor 
máig terjedő tanterei kidolgo
zásában részt vettek.

ct megindokolták
tálában a tanszékek meg tud
ták indokolni. Mindössze két 
tanszéken történt lényegesebb 
létszámleépítés, az agrár és a 
filozófia tanszéken Elismeré
sét fejezte ki n rektor a két 
tanszék felé, ahol felismerve 
az egyetem helyzetét, saját 
maguk tettek lépéseket a lét
számcsökkentés irányában. .

(Folytatás az 5. oldalon:)



1600 forint béremelés 
j ú l i u s  1 - j é t ő l ?

(Folytatás az 1. oldalról.)
utóbbit támogatja, annak elle
nére, hogy az egyetem tech
nikai feltételei egyelőre szűkö
sek ehhez. Ezt a megoldást tá
masztja alá, hogy a növekvő 
hallgatói létszám alapján plusz 
anyagi támogatást lehet kérni 
az egyetem számára. A Kinizsi, 
utcai épület egyházi vissza
igénylésével kapcsolatban el
mondta, hogy úgy tűnik, sike
rült elfogadtatni a Művelődési 
Minisztérium illetékeseivel, 
hogy az épület visszaadása tel
jes képtelenség lenne, ártana 
az ország érdekeinek. Végül 
az oktatói bérek kérdéséről 
szólt Mindenki tudja, hogy 
ezek elfogadhatatlanul alacso
nyak, ugyanakkor emelésükre 
nincs pénz. Személy szerint 
csak azt tudja javasolni, hogy 
mindenki vállaljon mellékál
lásokat, lehetőleg olyanokat, 
amelyek munkájával kapcso
latosak, kamatoznak az egyete
mi oktatásban-kutatásban is. 
(Egyetlen korlátja a külső 
munkáknak, hogy ha valaki 
sokat használja ezekhez az 
egyetem eszközeit — például 
a telefont —, akkor meg kell 
találni a módját, hogy a költ
ségek megtérüljenek.)

Hajdú Ottóné ismertette a 
922 millió forintos egyetemi 
költségvetés szerkezetének lé
nyegét. Eszerint ennek 88 szá
zaléka állami támogatás, 12 
százalék az önköltséges okta
tásból, vállalkozásokból szár
mazó saját bevétel. A költség- 
vetés egészéből maximum 354 
millió forint fordítható bérre. 
Ebből 316-ot állami forrásból 
fedeznek, a többit vállalkozási 
bevételből kell fizetni. Az au
tomatikus bérnövekedés idén 
10 százaléknyi, ugyanez a do
logi kiadások terén 5 százalék 
— nem kell ecsetelni, hogy ez 

mire elég. Nyilvánvaló, hogy 
az egyetem finanszírozásában 
a jövőben csökkenni fog az ál
lami támogatás aránya a saját 
kezdeményezésre, pályázatok 
elnyerésével, illetve vállalko
zással szerzett jövedelem ro
vására. A gazdasági igazgató
ságot átvilágító MHB-vizsgála- 
-tok eredményeit és a cég ja 
vaslatait hamarosan megvitat
ják az egyetem vezetőivel. Ezt 
követően nyilvánosságra hoz
zák, hogy konkrétan hogyan 
alakítják át a Gl-t.

Egy írásban benyújtott kér
désre válaszolva a rektor arra

kérte az egyetem polgárait, 
hogy az egymással folytatott 
vitákban kölcsönösen kerüljék 
a sértő jelzők használatát. A 
kérdés a nyugdíjazásokra vo
natkozott. Ándorka Rudolf el
mondta, hogy hosszas tépeló- 
dés után sem találtak jobb 
megoldást, mint amit a leg
utóbbi egyetemi tanácson is
mertettek (olvasható lapunk 
tudósításában).

Bognár Gyuláné, az alapozó 
képzés oktatási tanácsának ad
minisztratív dolgozói nevében 
azt kérdezte, hogy mikor kap
nak tájékoztatást az apparátu
sok átszervezéséről, új munka - 
helyükről, esetlegesen egyikük 
vagy másikuk feleslegessé vá
lásáról? A rektor nem tudott 
konkrét választ adni, elmond
ta, hogy a vezetés minden ere
jével igyekszik meggyőzni Ke
rékgyártó Györgyné jelenlegi 
dékánt, hogy vállalja el az ok
tatási igazgatói posztot. Az ő 
kinevezése után rendeződhetne 
a helyzet.

Czakó Ágnes, a TDDSZ ügy
vivője kifogásolta, hogy a 
nyugdíjazás kampányszerűen 
folyik, ami embertelenné teszi 
Hiányolt olyan' összehasonlító 
számításokat, amelyek például 
bizonyítanák, hogy ez az 
egyetlen ésszerű út a létszám- 
leépítésekre. nincs elég ta rta 
lék a félállások megszüntetésé
ben és a többi. A rektor vá
laszában újra aláhúzta, hogy 
nem találtak jobb megoldást. 
Az ügyvivő arra is rákérdezett, 
hogy miért nincs az egyetem
nek szervezeti és működési 
szabályzata, illetve kollektív 
szerződése. A válasz: ezeket 
csak a felsőoktatási törvény 
megszületése után  lehet, illetve 
célszerű megalkotni.

Harmath Zsigmond az el
mélettörténet tanszék oktatói 
nevében kifogásolta, hogy a 
tanszék munkatársait még csak 
meg sem kérdezték az elmé
lettörténet tárgy körüli viha
rok során. Legfeljebb a tan
székvezetővel tárgyaltak, és 
elég képtelen állapot, hogy 
másfél' hónap alatt 3 lényege
sen eltérő létszámigényű va
riáció merült fel a tárgy okta
tására vonatkozólag. A rektor 
elfogadta, hogy az érintett ok
tatókkal beszélni kell, ha 
igénylik.

K. S.

Magyarázom a bizonyítványom
(Önkezű szerecsenmosdatás)

A  Fekete Doboz 
és a szürke kuka esete

A „lehetőségek napján”, április 25-én, a Bajcsy-Zsi- 
linszky úton egy „kis csapat” vonult végig, az út egész 
szélességét elfoglaló, tömött, végeláthatatlan sorokban.

A  környező házakból mindenki kikönyökölt az ablak
ba, hogy szem- és fültanúja lehessen az eseményeknek. 
Én is ezt tettem, hogy a harmadik emeletről még jobb 
rálátásom legyen a „magyar politikai életre”.

A  tömeg már a Bazilikánál járhatott, amikor a Fekete 
Doboz egyik munkatársa — épp a házunk előtt — a Toldi 
mozi egyik gurulós, szürke kukáját az úttest közepére 
húzta, és felállt a tetejére, hogy onnan örökítse meg a 
„történelmi eseményeket”.

A  gurulós kuka azonban nagyon mozgott, és fiatal 
kollégánk igencsak imbolygóit a tetején, de csinos, szőke 
partnernője hátulról igyekezett úgy nyomni a kukát, 
hogy az egyhelyben maradjon.

Még gondoltam is, ez igen nagy bátorság (de nem túl 
nagy bölcsesség), „a magyar nép" útjába egy kukát tolni, 
és ilyen drága kamerával, ilyen instabil helyről filmezni.

Köszönöm Hegedűs Rita kitüntető figyelmét, mellyel meg- 
tisztelt. (Közgazdász. 1992. ápr. 10.). Ha nem tűnne nagyképű
ségnek Galileit idézném („És mégis mozog a Föld!”), annak bi-
zonyságául, hogy
a korábban kifejtett nézeteimet nem kívánom megváltoztatni, 

azokért felelősséget vállalok.
Megjegyzéseim, válaszaim a következők:
1. Az abortusszal szemben nem írtam „valódi” ellenérveket. 

Ugyanis érvet érvvel megválaszolni nagyon könnyű, de az álta
lam feltett kérdésekre választ adni nehezebb. (Ha nem dogma
tikusan gondolkodunk.) Célom nem volt. több, mint hogy a vi
lágnézetileg nyitott olvasók egy részét gondolkodásra kívántam 
serkenteni.

2. Ha valaki elfogultságnak és intoleranciának bélyegzi a 
tamáskodást; a kérdésfeltevést (a morál és mindennapi élet, 
az egyéni szabadság és az azt elvető fundamentalista szemlélet 
stb. kapcsolatáról), akkor azon csak sajnálkozni tudok.

3. Az a vád ért, hogy képtelen módon állítom szembe a 
hitet és a racionalitást. Számomra a hit egy pontosan meg nem 
határozható dologban való meggyőződés (az isten, a „tiszta 
faj”, az általános emberi baladás stb.) Minden hit a priori ig3z 
axiómákra épül. Ezek általában sem empirikusan, sem tudo
mányosan nem igazolható alapvetések. Minden rájuk vonat
kozó kérdés — emberi ésszel — megválaszolhatatlan és m eta
fizikai. Ezzel együtt az emberi gondolkodás egy részét aláren
delik a megkérdőjelezhetetlen kijelentésnek, azaz magát az 
emberi gondolkodást korlátozzák. (S, ha magát a gondolkodást 
korlátozzák, akkor az manipulálhatóvá válik, ezzel egyes „em
beri értékek”, szabadságjogok stb. is kiiktathatóvá válnak a 
társadalomból.)
A hit egyben megnyugvást is jelent, a „világ nagy kérdéseire”, 
a világ működésére stb. adott válaszok eleve rendelkezésre

állnak

ez megint korlátol jelent számomra. E lezártság sugall még 
valami mást is: az egyetlen, végső és kizárólagos igazságba 
vetett mélységes meggyőződésből eredő fánál izmust, a hit erő
szakos terjesztését stb (Jóllehet ez néni minden vallás sajá
tossága ..)

Ezzel szemben áll a racionalitás. Ez számomra nemcsak a 
józan paraszti ész”-t jelenti (a józan mérlegelést, a hasznok- 

költségek összevetését stb.). hanem a „végső es egyetlen va- 
iaszokban való módszeres kéíelkfedést, az empníltusavi meg- 
ragadható jelenségekből alkotott fogalmak használatát a meta
fizikai jellegű kérdések értelmének tagadását, a tudományos
ságot (annak elvontságával, tárgyilagosságával stb. egyetem
ben) Ezzel szemben felvethető, hogy létezik pl. hittudomány. 
Ez azonban távol ál) a racionalitástól, hiszen sosem kérdőjelezi 
meg saját kiinduló premisszáit, s minden kérdésre egyetemle
ges választ ad („isteni rendelés” stb.). azaz univerzalisztikus, 
holott egv kérdésre sem adható egyetlen megnyugtatóan hang
zó végső válasz sem. Tehát bármely hit válasza logikailag lehet 
ugyan igaz, de a valóságot nem képes a maga egészében meg
ragadni. bárm ennyire is erre törekszik: emellett eleve korlá
tozza a világ megismerésére tett emberi erőfeszítéseket.

Az előbbiekhez híven kijelentem : nem vagyok arról meg
győződve. hogy kizárólagos igazságot állítok az abortusz bo
nyolult morális és politikai kérdésében. Mindössze nem vagyok 
arról meggyőződve, hogy kívánatos jelenség-e a keresztény 
fundamentalizm us hazánk számára, és a társadalom nagy 
többsége egyetért-e a magzatvédők hangos, táborával, arról 
nem is beszélve, hogy rákén.vszerítheti-e bárki hitét, vallását, 
meggyőződését, stb. erővel másokra, egy kisebbség rákénysze- 
rítheti-e egy társadalom többségére hitelveit, nézeteit (morális, 
politikai, anyagi stb. felelősség!) stb.

Nagy Lajos

Miért kell megtartani?

Gondolatok a Marx-szoborról
Egyetemünk Marx-szobrát 

valami fura ideiglenesség ve
szi körül. Nyilvánvalónak tű
nik ugyan, hogy ott a helye, 
ahol van, de senki sem próbál
ja megfogalmazni, pontosan 
miért is. Ez azért lehet problé
ma. mert időről időre különös 
tervek bukkannak föl vagy a 
szobor TEK-be szállítására vo
natkozólag, vagy azért, hogy 
mellé állítsunk pl. egy Szé- 
chenj/i-szobrot. Egy ilyen öt
let megvalósítása szerintem 
unalmasabb hellyé tenné az 
egyetemet. Ha azonban ezt el 
akarjuk kerülni, tényleg el kell 
gondolkodnunk a  szobor funk
cióján.

Normális esetben egy közté
ri szobornak két okból kell a 
helyén m aradnia: egyrészt, ha 
magában is művészi értéket 
képvisel, másrészt, ha olyan 
személyt örökít meg, aki fon
tos, pozitív példa a közösség 
életében.

Arról, hogy a szobor művé
szi értéke mekkora, érdekes 
elmélkedést olvashattunk a 
Közgazdász egy korábbi szá
mában. amelyből is kiderül, 
hogy szegény Marxnak két sor 
gomblyuka van, és hogy a 
szobrot általában is jól elfuse
rálták.

Nagyon érzékeny kérdés, 
hogy pozitív példa-e Marx. Ha 
egyetértenénk abban, hogy 
nagy közgazdász volt, akkor a 
jövő közgazdászai számára 
kétségtelenül az lenne. Ügy vé
lem azonban, hogy ezt a kér
dést helyes lenne akkorra je
gelni, am ikorra a marxizmus- 
kilial, vagy legalábbis a 
rousseau-izmus szintjére süly- 
lyed politikai aktualitás szem
pontjából. Másrészt pedig itt 
és most nem is ez a probléma. 
Az egyetemen Marx neve csak 
nagyon ritkán, periférikus tan
anyagok kapcsán bukkan elő.

S aggódtam, nehogy idő előtt leszédüljön, vagy a kuka  
teteje nehogy behorpadjon, vagy beszakadjon, s így 
fiatal kollégánk eltűnjön a kukában a szemét között, 
mert akkor nem maradhatnának ránk a Fekete Doboz 
dokumentum értékű felvételei.

A  tömeg már vészesen közeledett, két méteres kifeszí
tett transzparensével a kuka felé. s a Fekete Doboz mun
katársa csak töretlenül film ezett a tetején.

Talán azt gondolta, hogy valahogy ki fogják kerülni a 
nagy transzparenssel, vagy netán befordulnak a szom
szédos mellékutcába, nehogy megzavarják alkotó tevé
kenységét.

Nem így történt. Am ikor a felvonulók odaértek, az 
egyik pityókás rendező végleg lebillentette kollégánkat 
labilis pozíciójából.

A z ablakokból bámészkodók felszisszentek:
Merénylet a sajtó ellen!

Ezután tíz perces dulakodás támadt a szerelvényérté- 
kesítő bolt előtt, s a drága kamera is megsérült. Majd a 
tömeg tovább hömpölygőit a Parlament felé . . .

Csak a nagy, szürke kuka állt még sokáig mementó- 
ként az úttest közepén, amíg egy buzgó rendőr vissza 
nem tolta a helyére . . .

A. L.

Azok többsége, akiknek Marx 
nagyságáról véleménye van, 
nem is olvasta M arx munkáit. 
A legtöbben pedig, ha arról 
kérdeznék, m iért kell Marxnak 
ott maradnia, aha! van. nem 
Marx elmélettörténeti nagysá
gára hivatkoznának.

Ebből talán m ár kiderül, 
hogy az egyetemi Marx-szobor 
nem közönséges köztéri szobor, 
és nem is szabad így gondol
kodni róla.

Marxot a „nép” kegve ta rtja  
meg a helyén. Ha dühös tün 
tetésen követelnénk a szobor 
eltüntetését, akaratunkat egy 
pillanat alatt keresztülvinnénk. 
Éppen ezér f. m ért tudjüK jü ogy 
a szobrot megtartó erők eltűn 
tek. Mgrx mg 'm ár1 saját, 
erőnkre emlékeztet minket és 
arra, hogy urak vagyunk a 
portánkon, A szobor m inden
nap megújuló demokratikus 
élményt jelent az egyetemi 
polgárok számára. És ez. azt 
hiszem, nagyon egészséges do
log. Másrészt, a nép kegyének 
ára a nép humorának elviselé
se. Marxnak a jövőben is el 
kell viselnie a gallérján a m at
ricákat. az álszakáilat, az ölé
ben ülő lányokat. Ez így igaz
ságos.

Kérdés mármost, m iért nem 
helyes bármilyen más szobrot

Marx mellé tenni? Azért, mert 
akár Széchenyi, akár más szob
ra normális köztéri szobor len
ne, amely joggal tartana igényt 
normális bánásmódra, álszakáll 
és m atricák nélkül. így viszont 
diszharmónia állna elő. Ha 
Széchenyi is a m atricaragasz
tók áldozatává válna, az nem 
lenne jó. m ert sokak jogos ér
zékenységét sértené, ha viszont 
Marxról is letiltanák a m atri
cákat. az pedig a m atricara
gasztók jogos érzékenységét 
sértené.

De még a matricáktól elte
kintve is : az előbb em lített 
dem okratikus élménytől meg 
lennénk fosztva, m ert egy 
kompozícióba ágyázott M arxot 
m ar nem lehet olyan simán 
eltávolítani. Akkor viszont 
sorsa nem csak tőlünk függ, 
ú jra  megjelennének az „erők”. 
És bekövetkezne az erőpróba 
is: föl vetülne, hogy m iért is 
keli Marx elfuserált szobrának 
egy Széchenyi társaságában 
lennie? Véleményem szerint az 
egvetemi Marx-szobrot meg 
keil tartani nemcsak fizikai 
helyén, hanem az egyetemisták 
tudatában elfoglalt helyén is. 
És akkor minden újabb szo
bornál jobb emlékműve lesz 
a rendszerváltásnak.

Harmai Gábor

Köszönetnyilvánítás
A Nagycsaládosok Országos Egyesülete egyetem ünk fő

épületében tartotta a II, családkongresszust m ájus 1—3. kö
zött. A szervezők ezúton mondanak köszönetét Andorba Ru
dolf rektornak, Éndrödt Ilona gondnoknak, a gondnokságnak, 
illetve a műszaki ügyeleteseknek és a menza dolgozóinak a 
segítségért, amellyel hozzájárultak a rendezvény sikeres le
bonyolításához.

A z ÖKO
Egy tea mellett, a Pentában 

ismertem meg Foltányi Zsu
zsát másfél, két évvel ezelőtt. 
Dinamikus volt, elszánt, tisz
tafejű és türelmes. A Kék lis
ta, meg a Föld napjának első 
magyarországi rendezvényei 
mellett egy zöld folyóiratról is 
beszéltünk, azt mondta, lét
rehozza bármi áron. Megcsi
nálta. Az ÖKO fáradtpapír- 
barna borítóján most éppen ez 
áll: II. évfolyam, 3—4. szám. 
Benne egy újabb zöld kaland: 

Boros Béla (állatorvos, bio
lógus, Dunakor). A környezet- 
védelem koncepcionális kérdé
seiről: „A környezeti válság 
felfogható úgy is, mint a gaz
dasági, politikai és pénzügyi 
mechanizmusok következmé
nyeként létrejövő jelenség. Ez 
azért van így. mert a nemzet
közi gazdasági és pénzügyi 
rendszer káros elemei követ
kezetesen és folyamatosan a 
természeti rendszerek degra
dációját idézik elő, illetve sú

lyosbítják azokat. Ilyen ele
mek a nagy fejlesztési bankok 
által meggondolatlanul adott 
szerkezetátalakítási kölcsönök, 
a pénzügyi politika okozta ex
portfüggőség a legtöbb or
szágban, amihez a harmadik 
világban és nálunk adósság- 
válság társul. A pénz pozitív 
visszacsatolása útján egyre 
egyenlőtlenebb elosztásban je
lenik meg, ami a szociális 
igazságtalanságon túl ökológiai 
szemszögéből is rendkívül ve
szélyes.

Magyarország sajátos hely
zete a nemzetközi gazdasági 
rendszerben erős befolyással 
van országunk környezeti 
gondjaira. A termelési struk
túra, a hiányzó nemzeti tőke, 
a belföldi tudati tényezők 
mind oda vezetnek, hogy ko
moly nyugati veszély jelent
kezik szennyezésexport, tech
nológiatranszfer, monopóliu
mok, fogyasztói felszín (szol
gáltatások elburjánzása) és

egy sor egyéb nemkívánatos 
folyamat form ájában ...

A z  általános tévhittel ellen
tétben az ökológiai szemlélet
tel rendelkezők számára a hi
ba nem technológiában, ha
nem a mögötte rejlő emberi 
tudatban van. Ez a tudat, 
amely a technikai civilizációt 
létrehozta, elvesztette kapcso
latát a világegyetemmel, és 
ezért szükségszerűen ellensé
get, legyőzendő ellenfelet lát a 
környezetben, beleértve a ter
mészeti környezetet is. Az 
ökológiai ludat ezzel szemben 
harmonikus együttélésre tö
rekszik a világegyetemmel, 
amelynek a természet metafo
rájával jelölt része, a bioszfé
ra csak egy eleme. A kétféle 
törekvés eltérő gyakorlati igé
nyekben ölt testet: a technok
rata kielégülését a fogyasztás
ban keresi (fogyasztói szemlé
let), míg az ökológiai gondol
kodó az élet minőségére he
lyezi a hangsúlyt és a nem el
érhető minőségeket (boldog
ság, szeretet, emberi kapcso
latok) előbbrevalónak tartja a 
luxusigények kielégítésénél. 
Azoknak az életét, akik ez 
utóbbi u ta t választják, az ön

kéntes egyszerűség fogalmával 
jellemezhetjük. Nagyon fon
tos hangsúlyozni, hogy ez vi
szonylagos fogalom, kinek-ki- 
nek mást jelent, a lényeg a 
vektorok megfordulása, a le
mondás, m int erény bevezeté
se . . .  ”

Horváth Benő (biológus 
Zöld Akció), Zölfolyosórend- 
szer: „Amíg a napjainkig ki
pusztult fajok megteremtésé
hez a természetnek mintegy 
30 millió évre volt szükségé, 
megsemmisítéséhez az embe
riség három évszázadot vett 
igénybe. Mérsékelt becslések 
szerint az ezredfordulóig a 
most élő 5—10 milliós fajál
lomány egyötödét-is elveszít
hetjük. Ami azt jelenti, hogy 
2000-ig legalább egymillió fa j
jal leszünk szegényebbek . . .  
Nem nehéz belátni, hogy pil
lanatnyilag Magyarországon a 
fajok nagyobb hányada poten
ciálisan veszélyeztetett.. ”,

Zaja Péter (biológus-ve
gyészmérnök. BME Zöld Kör) 
Özönszemét. Mit is hoz a nyu
gati szél?: „Szomorúan szem
lélhetjük, hogy Magyarország 
— számos társához hasonlóan

— mily hevesen igyekszik az 
FSZA (Fejletten Szennyező 
Államok) stilusstátus elhó- 
dítására. . .  Az NSZK-ban 
1984-ben 4,24 millió tonna pa
pírt, 2,81 millió tonna üveget, 
1,21 millió tonna fémet, 1,34 
millió tonna műanyagot és ti 
ezer tonna egyéb anyagot 
gyártottak csomagolási cél
r a ! . .  Budapesten a keletke
ző szemetet teljes egészében 
begyűjtik és elszállítják, ez az 
arány vidéken csupán 53 szá
zalék. Több m int 2000 tele
pülésen nincs megoldva szer
vezett, gyűjtés, s z á ll í tá s i! . . .” 

Atnon Adrien—Baranyai 
Árpád—Gárdos Attila—Gulyás 
Ágnes— Horváth Zoltán—Ma- 
tolay Réka— Pataki György 
(közgazdászhallgatók. BKE): 
Szennyezés-transzfer?: „A kör
nyezetért felelős szakértők a 
gazdaság működése során fel- 
halmozott környezeti károk 
nagyság? ndiét már külföldi 
el dósodásnnkával tekintik  
azonosnak. Az okozott árta l
mak évente a GDP 3-6 száza
lékára rúgnak (a méregzöldek 
szerint ez 10 százalék), ugyan.

akkor a környezetvédelemre 
fordított kiadások aránya a 
GDP 0.5-0,6 százaléka (Nyugat- 
E»iv’>pában ez 1,5-2 százalék 
johb környezeti állapot mel
lett) . . .  a  környezetvédelmi 
szakértőket aggodalommal töl* 
ti cl a nagy lendületet vett 
külföldi tőkebeáramlás . . A 
nemzet' izi kereskedelemben 
sajnos kialakult egv olyan 
irányzat, ami a szennyezd 
szomszédodat a kereskedelmen 
keresztül szlogennel jellemez
hető . ., Egyesek véleménye 
szerint a szigorú környezetvé
delmi szabályok a költségek 
növekedése révén arra. ösztön
eik a nvugati vál’alatokat, 
'’egy olyan országokba helyez- 
z „ ^  termelésüket, ahol ez a 
költségnövekedés elkerülhető. 
t-ebát ahol a környezetvédelmi 
előírások kevésbé szigorúak. 
Jelenleg Magyarországon nem  
valósul meg a környezetvédel
mi szempontok és érdekek Ji- 
oy elembevétele a k ü tm d i töke 
bevonása s o r á n . . ,” (A tanul
mány a Friend1-- of Earth nevű, 
kormányoktól független világ- 
szervezet felkérésére készült.)

m t.
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Nyugaton terjed az egyetemi sajtó
T-jogy az egyetemisták sajtó

ja  . m ilyen. . fontos, arca 
egyre több nagylap is rájön 
manapság. A Franciaország 
négy északi megyéjében meg
jelenő lílle-i regionális lap, a 
La Voix du Nord például he
tente. egyszer első négy oldalát 
szánja az egyetemistáknak. 
Semmi politika, csupa köz
hasznú információ öszöncüj- 
ról, kultúráról, tanulási lehe
tőségekről és így tovább. Az 
egyetemista melléklet az egyik 
legnépszerűbb térűlet a dina
mikus és sikeres lap újságírói
nak körében.

Mindezt Solis Fabrics-tói, a 
lap külső munkatársától tud
tuk meg, miután megcsinálta 
velünk a KÖZGAZDÁSZ szer
kesztőségben . a maga in terjú
ját. Solis amúgy . franciatanár 
egy lille-i szakközépiskolában, 
de ez nem köti le igazán, az 
újságírást viszont viszont na
gyon vonzónak,találja. Felesé
ge, lengyel, apósa egy nagy 
lengyel napilap Budapesten 
székelő balkáni tudósítója, 
most is hozzá jöttek látogató
ba, kihasználva aZ-iskolai va
kációt.

Közép-Európa divatos most 
Franciaországban — mondja

Solis —. akinek főleg családi 
kapcsolatai miatt érdekes 
mindez. Négy éve jár Magyar- 
országra, annak idején tudósí
tott a magyár választásokról, 
most az egyetemi 'sajtóiéi és a 
budapesti nemzetközi business' 
schoolról fog írni, legutóbbi 
otthoni munkája egy Lille-ben 
élő orosz egyetemista portréja 
volt.

A francia vezető lapok ma
napság leginkább az emberek 
csalódottságáról, az infláció
ról. a munkanélküliségről cik
keznek Közép-Európúval kap
csolatban.

Solis ott vpit Antall Józsej 
minapi Gellért-beli .sajtótájé
koztatóján: „realista pesszi
mista formát mutatott a mi
niszterelnök'’ — mondja. Hát 
igen — teszi hozzá: — két éve 
gazdag voltam itt a pénzem
mel. megvehettem olyasmit, 
am it otthon nem engedhettem 
meg magamnak, mostanra en 
nek vége. Számotokra elé; 
furcsa1 lehet az á rak  és pénzek 
közti különbség. Hogy mi vál
tozott a legutóbbi látogatásom 
óta? Mindenki csöndes, maga 
elé néz, terjed a szomorú
s á g . . .

M. G.

Egy kiállítás kapcsán
„A kgszörnyűbb, ha az alia in gyilkol

Egy kiállítás volt látható az aulában április 27-től 30- 
ig, amelynek gazdája az Amnesty International nevű 
szervezet — eleddig Magyarországon kevéssé ismert em
berjogi egyesület —. amely ilyen és ehhez hasonló ak 
ciókkal szeretné ismertebbé tenni magát, és tagokat to
borozni.

— A Közgázon második alkalommal van kiállításunk 
és hozzá kapcsolódóan kirakodóvásár. Képeslapot, 
pólót, matricát lehet venni, aminek a bevétele az Am
nesty számlájára megy, ugyanis az anyagi gondjaink 
égetnek — mondja Gúrdos Attila, a budapesti csoport 
egyik ügyvivője. — Emellett propagandaanyagok is 
vannak szép számmal, amelyek a szervezet működésé
ről adnak tájékoztatást. Szamomra meglepő, hogy a 
fiatalok nem eléggé nyitottak, nem veszik el maguktól a 
kirakott szóróanyagokat, inkább két méterről nézik a 
standot. Pedig a világon mindenütt az egyetemisták a 
legfogékonyabbik, ők éreznek leginkább felelősséget 
mások iránt, ezért is próbálkozunk mi is az egyetemeken. 
Lehet, hogy túl keveset tudnak rólunk és sokan azt sem 
hiszik el. hogy évente több fogoly is kiszabadul. Az Am
nesty ugyanis abból a célból Szerveződött, hogy politikai 
nézetük miatt letartóztatott embereket kiszabadítson, a 
börtönből. Ennek egyik módja a levélírás. Ha egy ország 
kormánya egy politikai fogoly szabadon bocsátása miatt 
több ezer levelet kap. előfordul, hogy a foglyot valóban 
szabadon engedik. Másrészt az Amnesty a halálbüntetés 
eltörlését szorgalmazza, amely több országban még ellen
állásba ütközik. (Egy. a témában rendezett magyaror
szági népszavazás eredményére nem mernék fogadni.. .)

Az Amnesty International szerint a legszörnyűbb dolog, 
amikor az állami gyilkol, hiszen minden embernek joga 
van az élethez. Nem a halálbüntetés az egyetlen megol
dás, még a tömeggyilkosok ellen sem. Az Amnestynek 
egyébként a világ minden táján működnek csoportjai, 
szám szerint több mint 3Q00. Mint humanitárius szerve
zet, független és pártatlan, politikamentes, nem ellenez 
egyetlen kormányt vagy politikai rendszert sem, tevé
kenysége kifejezetten az emberekre (azaz foglyokra) 
irányul.

A mostani kampány célja India. Indiáról nagyon ke
vés információnk van, amely objektív és nem az indiai 
kormánytól származik. Rengeteg embert megkínoznak a 
börtönökben, a nőket megerőszakolják és ami a legke
gyetlenebb. hogy gyerekeket is vernek és bántalmaznak. 
Erről néhány konkrét adat is rendelkezésünkre áll. és 
mint az aulában lévő kiállítás is tanúsitottu, néhány 
fénykép is. A célja ennek a kampánynak elsőrendűen 
az, hogy minél több információ álljon rendelkezésére az 
Amnestynek és más polgárjogi szervezeteknek azért, 
hogy a kegyetlenkedéseket és kínzásokat megakadályoz
hassák a későbbiekben. Másrészt az Amnesty az indiai 
kormányra is nyomást kíván gyakorolni azért, hogy 
legalábbis ne tagadj« le az embertelen bánásmód tényét. 
Ez lehet az első lépés ahhoz, hogy a harmadik évezred 
küszöbén senkivel ne történjenek meg hasonló esetek.

Akit érdekel a szervezet, az a következő címen érdek
lődhet: Amnesty International budapesti csoportja, Bp. 
Pf., 701'343.

(ve)

Diákok a médiánál

Szakmán belül,klikkeken kívül — amíg lehet

Hosszú évek óta hallgatva 
z. egyetemi előadásokat, ha 
isszaemlékszem, talán csak 
ét olyan volt. amelyből egy 
sót sem értettem. Egyiket a 
ja tematikai, tanszék fiatal do- 
ensnöje tarto tta.’ aki úgy íz
űit. hogy el ne tévessze a bo- 
yolult képleteket, hogy még
hangja is elszállt. (Mégis há- 

jmszer elrontotta a valószí- 
űségszámítási tételek leveze
ssék de szemfüles diákjai 
ürídannyiszor kisegítették.) A 
íásikat a PG tanszék egyik 
itűnő docense, tartotta, aki 
zonban jobban eligazodik a 
onjunktúraciklusok között, 
lin t a magyar nyelvű toldalé- 
olás bonyolult rendszerében.
S számtalan olyan előadást 

illetne sorolni, mely nyelvi 
íegförmál fsága m iatt igen 
eh ezen volt érthető.
Gondoljunk csak a PG tan- 

tél: motyogó-hebegö profesz- 
zorára, aki ..papírjai közé 
újva dadogta'’ a számára is 
okszor érthetetlen marxi po- 
tikai gazdaságtant. (Azóta a 
íil®  ökonómiával teszi, ugyan- 
zt.) Vagy a vállalatgazdaság- 
m  tanszék két képviselőjére 
- az egyik pösze. a másik 
accsol — akik felváltva tá r
ulták előadásaikat, hogy ha a 
ailgatóság nem is ért meg 
lindent, legalább ne unafkoz- 
on. S em líthenénk a gazda- 
Úgtörténet tanszék  komoly 
rofesszorát. akinek torokba 
ozicionáft monoton beszéde 
latt a hallgatók fele niégszö- 
ött, míg másik része „édes 
lomra szenderült”. Vagy a 
azdaságföldrajz tanszék do- 
ensét. aki ugyan tudna érthe- 
öen is beszélni, de néha elő- 
dásait „kissé mámoros han- 
ulatban” tartotta, s így nehe- 
ére esett m ondanivalójának 
rtikulált kifejezése. Vagy a 
ogi tanszék egyik tanárát, aki
iek szellemes előadásain talán 
nég jól is .áll, hogy bájosan 
elypít. S Jja a többi tanszéken 
s körülnézünk, nem kell so- 
:áig keresgélni. . .

Talán érdemes lenne egy ki® 
:urzust szervezni, s némi !o- 
topédusi segítség, és néhány

magyar nyelvlecke nem lenne 
hatástalan, hogy nyugodt szív
vel léphessenek a katedrára.

Azt is meg kel! azonban em
líteni, hogy a hallgatók közül 
is sokan küzdenek nehézségek
kel a verbális készségek terén. 
S a szóbeli vizsgák háttérbe 
szorulásával — am it az írás
beli vizsgák állítólagos objek- 
tivebb elbírálási lehetősége in
dokol — csak romlik a hely 
zet.

Igazságtalanok lennénk 
azonban, ha pozitív példát 
nem említenénk. Mert ilyen 
is van!

Halmai Erzsébet jól artiku
lált, tagolt, megfelelő hangerő
vel előadott beszéde. Kopányi 
Mihály és Sárközy Tamás 
érthetően kifejtett, szelleme
sen sziporkázó előadásai fe
lejthetetlenek.

S itt Kölcsey gondolatai ju t
nak eszembe:

„Teljes birtokában lenni a 
nyelvnek, melyet a nép be
szél: ez az első. s elengedheti 
len feltétel. De erre még nem 
elég' azon nyelvismeret, mely 
dajkánk karjai közt reánk ra 
gadt; s azt hinni, hogy gyer
mekkori nyelvünkkel az élet 
és tudomány legmagosb s leg- 
titkosb tárgyait _ is tisztán _s 
erőben előadhatjuk, nevetsé
ges elbízottság'. Igyekezned 
keli nemcsak arra. hogy besze
ded hibátlanul zengjed ajkaid
ról; hanem arra  is. hogy ked
ves hajlékonysággal, gazdag 
változékonysággal, tisztán ki
mondva. s szívre és leiekre 
erőben munkálva, okaidnak^ s 
érzelmeidnek akaratodtól füg
gő, tolmácsa lehessen.

Meleg szeretettel függj a hon 
nyelvén 1 Mert haza. nemzet és 
nyelv, három egymástól val- 
hatatlan dolog; s ki ez utol
sóért nem buzog, a két elsőért 
áldozatokra kész lenni nehe
zen fog. Tiszteld s tanuld más 
mívelt népek nyelvét is; de so
ha ne feledd, miképpen idegen 
nyelveket tudni szép. a hazad 
pedig .tehetségig mívelni köte
lesség t” .  ,A. U

Gombócnak egyesek szerint 
szexis, rekedt hangja van, 
amivel sokra fogja vinni még 
a szakmában, Dugót klasszi- 
kus ívelésű hajkoronája teszi 
összetéveszthetetlennc az ú j
ságírók között (is). Vajda Éva 
és Máté Dániel (IV. évesek) jó 
haverok. Mindketten megpró
bálkoztak az újságírással, sőt, 
azt mondják, ezt választják hi
vatásukul. Bár Gombóc főleg 
a Rádió Petőfi adóján, Dugó 
pedig a Napi Világgazdaság
nál „nyomul", tapasztalataik, 
problémáik hasonlóak. Ha né
ha összefutnak, jó, hogy van
k.ivel beszélgetni ezekről.

tns&QSÜPlifl’tVni-íJM.ddom a lec
két”. az ifjú kollégáknak: te
gyék Je l ciz első kérdést egy
másnak. (Az első kérdésről 
tudni kell, hogy nagyon fon
tos. Ezen múlik, hogy az ol
vasó elalszik-e cikkünkön vagy 
sem.) Gombóc nem habozik, rá
vágja: ..Milyen protekcióval, 
kaparással kerültél be a Napi 
VG-hez?” Tőle ugyanis m in
denki ezt kérdezi a Rádióval 
kapcsolatban. Alig tudják el
képzelni, hogy a Rádió stú
dióinak (képzési tréning j'ei- 
nek) hirdetésére jelentkezett, 
felvételizett, így került az i f
júsági adásokért felelős osz
tály stúdiójába.

Dugó, tekintettel a barátsá
gos hangulatra, eláll a provo
katív éltől. Első kérdése is 
másra vonatkozna, minthogy 
az előzőben nem sok fantá
ziát lát: A Rádió Kossuth adó
jának stúdiójába Gombóchoz 
hasonló módon jutott be, a 
Napi VG-hez egy füles alap
ján került: embert kerestek, 
jelentkezett és megfelelt. A 
maga részéről az írott és 
elektronikus sajtó különbsé
geire kérdezne ra mindenek
előtt.

Először nem egészen értem, 
miért, ám rögtön kiderül, hogy 
Dugó szakmai szerelme a hír-, 
információszolgáltatás. hír
analízis nézőpontjából látja az 
újságírást. ,.A Rádió gyorsa

sága verhetetlen: ami 11 óra
kor történik, azt akár 12-kor 
már bemondhatják — mondja. 
— Egy lapnál a hírek elsőként, 
való közlésével, exkluzivitásá
val kell előrukkolni. Ehhez 
11 agy és jó kapcsolatokkal kell 
rendelkeznie az újságírónak. 
A z írott sajtóban ezenfelül, 
teszi hozzá, sokkal nagyobbak 
a torzsalkodások a szerkesztés 
körül. Mindenki a saját rova
tát akarja előtérbe tolni, óriá
siakat lehet vitatkozni azon 
például, hogy egy gazdasági 
témájú sztori címlapra való-e 
vagy előre kerüljön a lapban 
a belpolitikai rovatba vagy jó 
helyen lesz-e hátrább, a gaz
dasági cikkek között.”

Gcrrnbóc nem hagyja ezt 
szó nélkül, vita kereke
dik  — remek, gondolom, 
ök provokálják egymást, én 
nyugisán hátradőlhetek és 
jegyezhetem, amit monda
nak. „Belső konfliktusok szem
pontjából a Rádió se kü 
lönb — kezdi. — A z ottani át
szervezés — ne vegye sértés
nek senki — nagyon hasonlí
tott az egyetemihez: megka
varta az állóvizet, sok embert 
elbizonytalanított, de végül 
minden maradt a régiben. Sok 
rossz újságíró, gyenge műsor 
elmozdithatatlannak bizonyult. 
Ráadásul a Rádión belül je 
lentkezik a politikai irányza
tok csatája, igen éles kérdés 
az. hogy egyik vagy másik új
ságírót melyik félhez sorolják 
be ebben a küzdelemben.”

Dugó jóváhagyja ezt: az írott 
sajtóban lényegében a lapok 
helyezkednek el a politikai pa
lettán. az újságírók politikai 
szimpátiájuk alapján választ
hatnak közülük. így nem egy 
szervezeten. munkahelyen be
lül zajlik a legélesebb politikai 
harc.

Most kell közbevágnom  — 
ju t eszembe —. még kibékül
nek nekem és a kölcsönös 
egyetértésben szépen elunjuk 
magunkat: Ti hogyan viszo
nyultok ezekhez a belső har
cokhoz? — kérdezem. Belül

vagytok ezeken vagy kívülről 
nézitek?

Dugó derékig benne van. 
Gombóc épp csak a lábujjhe
gyét dugta b: az örvényes v i
zekbe egy pillanatra. „A 
Napi VG-ben jól érzem m a
gam, mondja Dugó. Hagynak 
dolgozni, munkatársként, bán
nak velem, a munkámat épp
úgy a minősége alapján ítélik  
meg. m int másokét. Ahogy az 
atlétika mindennemű sportok 
alapja, úgy a hírelőállítás, a 
hírszerkesztés mindennemű új
ságírásé. És ahogy az atlétika 
presztízse sokkal kisebb, mint 
mondjuk a focié, úgy a hírek
kel foglalkozó újságírókat, sem- 
becsülik túlságosán’ sókra, Ez 
azonban nem érdekel különö
sebben:' eJ re a munkára m in
dig szükség lesz és én szíve
sen csinálom.'’ Gombóc illúziói 
is megkoptak az elmúlt, hóna
pokban, de a stúdiós társaival 
együtt készített Szivacs című 
havi műsor nem jelentkezik 
olyan gyakran, hogy emiatt, el 
kellene merülnie a rádiós élet
ben. „Megdöbbentett, amikor 
egy igazi sötét, nagyképű hó
lyag játszotta előttünk a vén. 
iszapszemű újságiró-ráját, 
mondja. Kicsit megijedtem, 
hogy egyszer majd egy ilyen 
pasas lesz a főnököm.”

No, de itt vannak ugye a 
klikkek  — próbálni: feszültsé 
get kelteni. — Benne vagy 
tok-e már valami jó kis m af
fiában?

Dugó elmondja, hogy az új 
Ságján belüli vitákban el 
mondja a véleményét, ha kér 
dezik, de a személyeskedő 
összecsapásokban, lévén üj 
szereplő a színen, ha akarna 
se vehetne részt. Súlytalan 
jelenség ö (még) ahhoz, 
hogy klikkharcba keveredjen. 
Gombóc szerint, a Szivacsot 
készítő csapatra céh',k. Fel
világosít, hogy többé-kevésbé 
közeli haverokként csinálták 
ezt a műsort, mindegyikük 
máshoz ért, így kiegészítik 
egymást. Ezért inkább egy 
munkájukban egymásra itclt

tagokból álló, jó csapatot al
kotnak. mintsem egy egymást 
is fúró, csak karrierérdekeik 
alapján összeálló „kollégákból” 
álló klikket.

A beszélgetésnek ezen a 
pontján megpróbálok témát 
váltani. A Milyen, hasznot ho
zott nektek, hogy a gazdaság
hoz is értetek? című kérdés 
nem sok eredménnyel jár: 
Gombóc nem ilyen lámákról ír
beszél, de azért jólesik neki, 
hogy „nem tudják eladni”, ha 
közgazdasági kérdésekről esik 
szó. Dugónak munkaeszköz az 
egyetemen tanult nyelv, énei
kül nem tudná megérteni és 
iiysszaadnkt amitt ■ gazdasági 
szakemberektől. szaknyelven  
hali. /te Eszerint újságírók 
akartok lenni? kérdésre a rö
vid válasz mindkét részről 
igen volt, feltéve, hogy több 
lábon áll az ember, mást is 
csinál, mert előfordulhat, hogy 
ennek a szakmának a művelé
sét fel kell adni. Végül mégis 
sikerült találni egy finom té
mát: Van-e különbség a nők 
és férfiak újságírása között?

Dugó szerint nincs. Gombóc 
szerint van. (Hurrá, megint v i
tatkoznak!) Dugó azt mondja, 
elég megnézni a vezető női és 
férfi újságírókat (vagy akár 
Gombócot): semmi eltérés.
Mindkét nemnek vannak kő
kemény, provokatív stílusú és 
finomabb, inkább kiváncsi, de 
a tényeket, az interjúalanyok 
állításaival ugyanúgy szembe
állító képviselői. Gombóc úgy 
véli, a nemek közötti „inter
akció" működik az újságíró és 
riportalanya viszonyában is. 
Megolajozza a kapcsolatot, 
kissé jobban megnyitja a 
kérdezettet.. Dugó visszavág: az 
első néhány mondattal, megte
remthető vagy végleg clronlha- 
tó.a jo viszony. Gombóc azon- 

1 ban nem tágít: semmi sem pó
tolhatja azt a puhító hatást, 
ami akkor keletkezik, amikor 
ega lassan savanyóáó. koro
sabb illetékes urat egy fiatal 
újságírónő próbaI szóra bírni!

K. S.

irőf a zöld hangyák is álmodnak
Az idei EFOTT a nyár egyik legnagyobb szabású hazai 

megmozdulásának ígérkezik. Augusztus 21. és 23. közölt kerül 
rá sor, a Szeged—kiskundorozsmai Sziksóstó kempingben. A 
kemping az ország egyik legjobb, háromcsillagos kempingje, 
közvetlenül a tó mellett, ahova egy félsziget is benyúlik.

A diáktalálkozót új gárda szervezi: a MELÓ—DIÁK  
országos diákvállalkozási hálózat, amelynek budapesti tagja 
az UNIVERSITAS . A rendezés jogát, az OFESZ által kiírt or
szágos pályázaton nyerlek el. Céljuk, hogy a tömérdek szóra-; 
kozási lehetőség mellett az EFOTT valóban az legyen, aminek 
annak idején meghirdettetett: Sportrendezvény színtere, ahol 
a sportol komolyan űzők és a sportolást hancúrozásra felhasz
nálók is megtalálják, amit keresnek. _ „ . . . .

Tíz sportágban biztosítanak sportolási tehetőséget: foci, röp
labda. triatlon, úszás, túrakerékpározás, természetjárás, tenisz, 
tollaslabda, szörf, turul. Ez utóbbi egy speciális dél-magyaror
szági labdajáték, amit tollaslabdapályán játszanak, teniszütő 
méretű pingpcngütővel. Komolyabb csapatversenyekei 3 sport
ágban hirdetnek meg: foci, röplabda és triatlon. A röplabda- 
meccsekre előzetes■ nevezést várnak. Fociban két bajnokságra 
kerül sor: az egyikre a helyszínen lehet majd nevezni, a másik 
pedig az UNlVERSITAS-kupa országos döntője lesz.

De kihasználva a helyszín adta lehetőségeket is: A kem
ping 70X15 in-es medencéjében' vízilabda-mérkőzést terveznek 
a szervezők, 2X 50 főn csapattal, és 2 labdával. A közeli félszi
get egy komolyabb kötélhúzásra csábit. Az egyik csapat a 
parton, a másik a félszigeten állva próbálja a lóba rántani az 
ellenfelet. Azok, akik nem csapatban, hanem egyénileg kíván
ják erejüket fitogtatni, készüljenek dinnyemagköpó-versenyre, 
„az EFOTT legerősebb embere" címért .való meg mérkőzésre, 
görkorcsolya-, gördeszka- és BMX-bajnokságokra. A lányok 
közül — a fiúk gvönvörkö.dtetésére — EFOTT-szépe választás.

Akik pedig szívesebben gondolnak a hasukra, azoknak 
rendeznek sör virsli, versenyt, töznverscnyi — nvilván bogrács
ban. Emellett ökröt, is süthetnek-. Sor kerül egv rendhagyó 
gyalogtúrára ist  aminek a végén biztos elszántok — hőlég
ballonnal.

Lesz képzőművészeti sarok (agyagozás, kerámia, tűzzo
mánc), görög, skót, balkán táncház, blues-kocsma, sörsátor. 
A kemping területén 2 színpad lesz, ahol kora délutántól kora 
hajnalig váltják egymást az együttesek és a programok.

Érdeklődni és kedvezményes áron jegyet venni (máj. 11- 
től) az UNIVERSlTAS-irodában lehet.

GAAL ILONA
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A kommunikacios készség 
verbális formái
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— Nem hinném, hogy téma 
lennék. Nem vagyok központ
ban.

—  E n  v is z o n t  a b b a n  n e m  h i 
s z e k ,  h o g y  c sa k  a z  a jó  tém a . 
a m i a k ö zp o n tb a n  va n .

— Nem így értettem. Azt 
nem hiszem, hogy lenne vala
mi olyasmi különlegességem 
ami miatt mondjuk nekem 
kellene most lapra kerülnöm.

— Engedd meg nekem, hogy 
ezt én döntsem el és majd ké
sőbb az olvasó.

— Tied a lehetőség.
E rövid kis huzavona előzte 

meg Szép Péter (van aki Cse
cse néven ismeri) harmadéves 
gazdálkodási szakos hallgató
val a beszélgetésünket.

— Volt egy kritikus időszak 
az életedben, amikor néhány 
társaddal együtt hirtelen főis
kolás lettél, mert alkalmatlan
nak tartottak az egyetem el
végzésére. Volt akinek ez 
komoly traumát okozott, te 
viszont — úgy tapasztaltam — 
nagyon jól viselted. Annyira 
fölé tudtál helyezkedni a dol
goknak, hogy míg a többiek 
keseregtek, rajtad szinte egy 
nyugalmi állapot lett úrrá.

— Nézd. Miért kellett vol
na izgulnom? Azért, mert úgy 
döntöttek, hogy nem vagyunk 
képesek elvégezni az egyete
met? Ez egy kész tényhelyzet
nek számított. Akkor két lehe
tőség volt. Vagy azt mondtad 
magadnak, hogy elfogadod ezt 
a nézetet, mprt tényleg nem 
vagy képes, vagy azt, hogy jó, 
és akkor most a játék kedvé
ért ez egyszer megmutatom az 
egyetemnek, hogy vannak bi
zonyos képességeim. Úgy gon
dolom, hogy a többiekkel szem
ben én csak hamarabb tudtam 
regenerálódni. Hamarabb tud
tam kinézni magamból, meg
nézni a külvilágot és látni. 
Hamarabb kerültem egyen
súlyba, s ennek köszönhetően 
ertem el azt, a bizonyos nyu

galmi állapotot, amivel be- 
beszálltam a főiskolán és el
kezdtem istenigazából tanulni 
Tehát szerintem ez csak ennek 
volt köszönhető.

— Vagyis korábban ez nem 
Így volt?

— Az első két évben annyi
ra elméleti képzést nyújtott 
nekünk az egyetem, hogy nem 
hiszem, hogy ez idő során bár
kiből kibukna az a véna, ami 
megmutatja, hogy ö igenis ide 
született és ez az, ami számá
ra a követendő életpálya lesz.

— Tehát belőled ez a kény
szerhelyzet pozitív magatartási 
váltott ki?

— Persze. Egyfelől.
— Magadra találtál. Nem 

sodródtál, hanem te akartad, 
hogy most valami történjen.

— Hát nem az a legkelleme
sebb, ha egy szituációt te 
akarsz és nem csak úgy bele
sodródsz? En a főiskolán va
lami hasonlót szerettem volna 
elérni.

— ’91. szeptembertől újra 
egyetemista lettél harmadéven 
A z elmúlt egy év miatt nem 
szitkozódtál, de az örömmá
mor is elmaradt, hogy nahát 
mégis sikerült visszajönni.

— A harmadév megint egy 
alapozó képzés, amikor két év 
után már azt várnád, hogy va
lamiben végre elmélyedhetsz, 
hogy kialakíthatod a saját vo
naladat, megtalálod azt, hogy 
mit szeretnél csinálni: Csak 
hát, az a másik gond, hogy vá
lasztani kell, mert ez a legne
hezebb. Mert, ha elindulsz egy 
úton, akkor ez egyfelől a szű
kítése az ismereteknek, hiszen 
valamiben el kell mélyed- 
ned, és másokat el kell 
hagynod. Nem biztos, hogy 
mi ezt fölvállaljuk harmad
évben. Van akinek korai a 
választás. Ezzel szemben a 
főiskolán nem volt kec-mec. 
Egy szakirány volt, ahol egy 
év múlva el kellett érned va
lamit. Hogy jó-e ez vagy rossz,

az már egy minőségi jelző len
ne. De most. harmadévben el
dönteni, hogy gazdálkodási 
szakos leszek, vagy társadat 
mi, vagy közgazdasági, ez még 
nem igazán az az idő. amikot 
az ember tudja már, hogy mii 
szeretne csinálni, ha egyálta
lán szeretnék is valamit csi
nálni a közgazdasági diplomá
val, hogyha megkapom.

— Mint középiskolás, de 
mint egyetemista is, jó néhány 
reformon estél at. Sokszor kí
sérleti alany voltál, akinek az 
idejét olykor elfecsérelték, 
rosszul használták ki. Mi a vé
leményed erről?

— Mi az, hogy elfecsérelt 
idő? Ha a pillanat jó és ha a 
pillanat boldogságot okoz, ak 
kor az nem elfecsérelt idő. 
Másfelől lehet, hogy karrieris
ta vagy és másként akarod épí
teni az életedet, de azt hiszem, 
mindenkiben megvan a kar
rier és a boldogságkeresés vá
gya, úgy, hogy a kettő együtt 
szerepel. Az, hogy közben k í
sérleti nyúl voltál? En 1972 
óta kísérleti nyúl vagyok, de 
ez engem nem zavar. Kísérlett 
matimatikát tanultam, kísérle
ti fakultációs osztályba jártam 
gimnáziumban, reformra jö t
tem be az egyetemre, tehát 
végül is, úgynevezett reform
gyerek vagyok az elejétől a vé
géig. Ezek próbálkozások. Azt 
hiszem nem az a kérdés, hogy 
az egyetem, mint szervezet mit 
ad, mert igazán ez így nem 
teljesen valós, hanem úgy igaz, 
hogy nekem lehetőségem van 
arra ezen az egyetemen, hogy 
megtaláljam azt az utat, arait 
keresek. Az egyetem elsősor
ban szellemi, másodsorban 
technikai lehetőséget, illetve 
színvonalat biztosít, de hogy 
élek-e vele vagy sem, azt gon
dolom mindenki magában dön
ti el.

— Hova tartozol az egyete
men, melyik közösséghez?

— A TEK-hez, az SG-hez. 
Azt hiszem, tán az SG-re több 
időt szenteltem, ott többet 
dolgoztam, mint a TEK-ben, 
ahol csak külsős voltam. Iga
zán a közösségbe csak most tu 
dok bekapcsolódni.

— Mi vonz a TEK-hez?
— Az, amiért a legelején is 

jelentkeztem, Vagyis a világ
nak kell, hogy legyen egy m á
sik oldala is, egy má-

(Folytatás az 1. oldalról.)
kiosztottak: Tóth Norbert, Gas
ser Tibor, Nagy Gábor, Ke
resztúri Zsolt, Erdélyi László 
és Papp Angéla voltak a díja
zottak. Értékelték a személyes, 
egyéni látásmódot, ezért Tóth 
Norbertét, Gasser Tibort és 
Keresztúri Zsoltot jutalmazták. 
Az előadás folyamatosságáért 
pedig Király Ildikó, Dankó 
Edina és Gaseo Rita kapott el
ismerést. A közgázosok mellett 
más egyetemek és főiskolák 
spanyolul, portugálul tanuló 
hallgatói is részt vettek a ver
senyen.

Az előadások mellett video
film-vetítések keretében Por
tugália, Mozambik, Brazília 
csodás . tájai jelentek meg a 
vásznon. A rendezvénysoroza
tot színesítették a spanyol és 
portugál nyelvű előadók beszá
molói a spanyol flamencóról, 
az 500 éves évfordulóról. Be
szélgetések, vetélkedők, zenei 
meglepetések várták az érdek
lődőket. A kis énekkart Agócs 
Károly tanár úr vezette, a  ver
ses-zenés összeállítást Montse- 
rat Hidalgo spanyol lektor, 
Bernadette Godhius portugál 
lektor és Margarita Vinuelas 
Gil nyelvi tanácsadó segítsé
gével adták elő a lelkes diá
kok. Teret kapott a képzőmű
vészet is, a spanyol festészet 
talán legszebb alkotásait dia- 
filmeken mutatták be. A spa
nyol napok záró eseményeként 
a klubban a Latin Kombó lé
pett fel.

Remek stílusú előadó, színé
szi ihletettségű szavaló — ő 
Margarita Vinuelas Gil, a hét
köznapokon a spanyol nyelv 
hivatalos tanácsadója Magyar- 
országon, akit a spanyol— 
portugál napok közönsége is 
megismerhetett. Öt és Mont
serrat HidaLgo Rodriguezt, az 
egyetem spanyol lektorát kér
deztük meg a rendezvényről, a 
spanyol nvelv helyzetéről.

— Ez a pár nap kellemes 
meglepetést okozott — mondja 
Margarita —. most láttam, 
hogy a spanvol kultúra milyen 
mélyen él a spanyol nyelv ta
náraiban és a diákokban. So
kak számára vonzó a kommu
nikációnak ez a tanórán kí

vüli módja — teszi hozzá 
Montse.

— Mi volt a cél a napokkal?
— Bemutatni a spanyol kul

túra bizonyos oldalait, kibő
víteni e lehetőségeket előadá
sokkal, versekkel, dalok meg
szólaltatásával. Cél volt a meg
emlékezés Amerika felfedezé
sének 500. évfordulójáról, a két 
világ találkozásáról. Sikerült 
elérni a diákok aktív részvé
telét a szakmai előadásokon. 
A tanszék nagy általánosság
ban elégedett, szeretnénk ezt a 
hagyományt folytatni.

— Mit mondanál a diákság 
érdeklődéséről, hozzáállásáról?

— Nagyon örülök, hogy so
kan részt vettek — mondja 
Montse —, ugyanakkor úgy ér
zem, még bizonyos ellenállást 
le kell győznünk.

— Mint a spanyol nyelv 
egyetlen hivatalos magyaror
szági tanácsadója, hogy látod 
rövid, közép-, illetve hosszú 
távon a spanyol nyelv hely
zetét Magyarországon?

— Elmondhatom, hogy igen 
meglepett az az egyre növekvő 
igény, ami a spanyoltanárok 
iránt tapasztalható az oktatás 
különböző szintjein. Csak Bu
dapesten több mint 25 közép
fokú oktatási intézményben ta 
nítják ezt a nyelvet. Már a hi
vatalos nyelvi tanácsadó ittléte 
is fontos állomás, a folytatás 
a remélhetőleg , hamarosan 
Budapesten megnyíló Cervan
tes Intézet lesz.

Összeállította:
Révész Anna, 

az interjút Fülöp Éva 
készítette

M ona L e slie  m o so ly a  F o tó : S zen d i

sík értelmezése és azt sem árt 
megismerni. Úgy gondolom, 
hogy erre itt van lehetőség az 
egyetemen. Es ha így nézzük, 
akkor néha többet jeleni hogy 
a TEK ezt a lehetőséget meg
adja, tehát ha mondjuk a 
TEK-ben egy kört végigcsi
nálsz, mint mondjuk az hogy 
az egyetemen bejársz egy órá
ra Dé most hadd kérdezzek én 
is egyet. Honnan tudod, hogy 
engem' Csecsének is hívnak?

— Diákoktól. Haragszol ér
te?

— Nem. Sőt. Még általános 
iskolában kaptam ezt a bece
nevet. csak közben lekopott 
rólam.

— A gyerekkor lekopik az 
emberről.

— Az infantilizmus szerin
tem, ha van, az nem kopik. 
A3 olyasmi, amivel más di
menzióban tudom nézni a dol
gokat, ki tudom kapcsolni a vi
lágot.

— Te kedveled az infantiliz- 
must?

— Igen. Például, ha olyan 
filmekre gondolok, mint a 
Macskafogó stb. De kifejezet
tem szeretem a meséket Már 
nem annyira a fantasztikus re
gényeket. M ondjuk egy-kéi 
alapművet elolvastam gondo
lok itt az Alapítványra, a Da
tiere, a 200l-es Odüsszeiára, 
ezeket igen de a többit nem 
Szerintem az infantilizmus 
mindig jó értelemben vett do
log, nincs benne semmiféle 
hátsó gondolat, amiért azt 
mondhatnám róla, hogy ez 
negatív. Sőt szükséges ahhoz, 
hogy az ember egyensúlyban 
legyen.

— De térjünk vissza beszél
getésünk eredeti céljára, arra, 
hogy a főiskolán rákapcsoltál 
és ez most hogy áll?

— Hát most másképp áll. 
Annyi a differencia, hogy köz
ben demonstrátor lettem. Te
hát miután befejeztem a főis
kolát, a marketing tanszékre 
kerültem, és most éppen egy 
szemináriumot igyekszem el
vezetgetni.

— Ez nagyszerű dolog. Mit 
tanítasz?

— Általános bevezető mar
ketingszemináriumot a har
madéveseknek. akikkel egy év
folyamra járok. Velük ellentét
ben én ezt már tanultam. Sőt. 
majdnem az egész szakirányt.

— Hogy fogadtak az évfo
lyamtársaid?

— Jól megvagyunk, legalább
is úgy érzem.

— Jó dolog tanítani?
_ Borzasztóan féltem, ami

kor az első órára bementem.
— Mitől, attól, hogy meg

fognak?
— Nem Attól féltem, hogy 

velem egy korosztályt kell ta
nítanom Már fiatalabbakat ta
nítottam, de egykorúakat nem 
így sokkal nehezebb elfogad 
tatnod magadat, mintha van 
mögötted már 15 vagy 29 
vagy akár csak 3 év. Aztán ez 
elmúlt. Es most úgy értékelem  
az egészet, hogy ez egy jó ki
hívás.

— Mi a szándékod, szeretnél 
később is tanítani?

— Van ilyen szándékom, 
bár inkább úgy fogalmaznék, 
hogy szerepel a távlati cél
jaimban. de nem foglalkozom  
ezzel Azzal igen, hogy jó-e ez 
nekem vagy sem, meg hogy 
hol és hogyan éri meg nekem. 
Vagyis a saját fejem szem 
pontjából Abból a szempont
ból jó hogy olyan dolgokat, 
kell elolvasni a tanításhoz, 
amire nem biztos, hogy rászo
rítanám magamat egyébként.

— Vagyis a főiskolai lendü
let még kitart?

— Azt. hiszem, a főiskola 
után újra az igyetemen egy 
kicsit komolyabban kezdtem  
venni a dolgot Úgy is mond
hatjuk, hogy ez az egy év 
változtatott azon, hogy mi a 
viszonyom a tanuláshoz Az az 
egy év jobban felnyitotta a 
szememet De ez igazán majd 
akkor lesz lemérhető, hogyha 
esetleg elmegyek valahová 
dolgozni.

— Erre vonatkozólag van 
már valami elképzelésed?

— Negyvenéves koromban 
régész szeretnék lenni. Ma
radjunk ennyiben. Az, hogy ez 
teljesülni fog-e vagy sem, er
re nem tudok válaszolni, de ez 
a2 álmom.

— Hát, ez mindenképpen  
meglepő fordulat. És teszel is 
érte valamit?

— Igyekszem. Most beadtam 
a felvételim et az ELTE Böl
csész Karának egyszakos tör
ténelemtanári szakára.

— Tehát szeptembertől már 
ELTE-s is leszel?

— Hát ha van Isten, szeret
nék.

— Vagyis együtt akarod csi
nálni a két egyetemet. Van er
re energiád?

_ Ki kell próbálni. Az ener
gia egy olyan dolog, hogy 
szunnyadhat bennem, de hát. 
próba nélkül soha nem tudom  
meg, hogy van-e vagy nincs.

— Hogy jött az a régészeti 
vágy?

— 7-S éves koromban. Sze
rintem m indenkinek van egy 
..szerepálma" Egyszer egy tá
borban találkoztam  >s egy ré
gésszel. Nem. ásott, íróasztal 
mellett, ült, viszont Oxfordban 
minden évben, kinyom tatták a 
müveit, ami kötelező irodalom 
volt, az oxfordi régészeti in
tézetnél. Igazából az telt. rám  
hatást, ahogy mesélni tudott a 
régészetről, és ahogy értett a 
dolgokhoz.

— És m in t  ré g é sz , m e ly i k  
te r ü le te n ,  m e ly i k  k u l tú r á v a l  
s z e r e tn é l  fo g la lk o zn i?

— Ázsiával.
— Az álmod szempontjából 

nem tartod a közgázon töltött 
időt. fölöslegesnek?

— Nem. Talán a környezet
védelem még egy olyan dolog, 
ami felettébb érdekes lenne. 
Geológusokkal esetleg kis kö
zösségben dolgozni, ez érde
kelne

— Tanulsz az egyetemen 
környezetvédelmet?

— Nem, de volt egy olyan 
szakirány, ami felkeltette az 
érdeklődésemet, csak még 
nem sikerült elkapnom azt a 
tanár urat, személyesen Ká
derjuk Pétert, akivel erről be
szélhetek.

— Sok. hozzád hasonlókép
pen dilemmazó fiatallal talál
koztam az egyetemen.

— Lehetséges, hogy ez a2 
egyetem, ilyen szempontból 
egy gyűjtömedence. Es az a 
nagy pozitívuma, hogy ren
geteg mindennel lehet itt 
foglalkozni, hogy elsősorban 
a lehetőséget biztosítja rá, 
de az utánajárás felada
tát azt megtartja nekem , 
másoknak. Gyűjtőmedence, 
mert sokan jönnek úgy az 
egyetemre, hogy tán nem is 
közgazdaságtannal akarnak 
foglalkozni, hanem valame
lyik periferikus pályával Nem  
esküdnék meg rá, de talán én 
is ide tartozom, bár ez még 
kétséges.

H. E.

Bár az igazi ENSZ is olyan 
eredményes volna, m int az, 
amit április közepén, a nor
mafai Budahotelben egyete
m isták és főiskolások „játszot
tak” el! A bizottságok roppant 
termékenyek voltak, az l. bi-

- ' 't  ■ ■ ÜT) ’ ; ;
zottság például egy nap alatt 
megoldotta a közel-keleti kér
dést, majd egy másik fél nap 
alatt a kelet-európai kisebb
ségi kérdést. Igaz, hogy az iz
raeli képviselő jóval engedé
kenyebbnek bizonyult a Kö
zel-Keleten, m int amit való
ságban várni lehetne tőle. Né
hány ilyen és ehhez hasonló 
apró „ENSZ-szerűtlenségek- 
től” eltekintve a dolog emlé
keztetett az igazira: az elő
csarnokban számos ország 
zászlója lógott, az üléssza
kok közti szünetekben csinos, 
szoknyás (esetleg nadrágszok
nyás) lányok és öltönyös, za- 
kós fiúk tárgyalták az ülése
ken történteket.

Az ország minden részéből 
ideérkező egyetemistáknak és 
főiskolásoknak ugyanis, az ál
taluk képviselt, ország követ
ségével előzetesen egyeztetve, 
politikai állásfoglalást kellett 
készítenie, és azt az álláspon
tot a vitában védenie. Az

arab államokat, Kubát vagy 
Kínát, képviselő fiú k  kellő 
hévvel szólaltak fel a vitában, 
cikornyás fordulatokkal éke
sítve beszédüket m indany- 
nyiunk örömére.

Estére ellazultak a képvise
lők, és hajnalig tartó bulin 
ropták a táncot, a megfáradt 
szervezőkkel együtt. Utolsó 
este állófogadás volt a fő
polgármesteri hivatal díszter
mében, ahol néhány nagykö
vet, így a magyarul remekül 
beszélő orosz, illetve kínai 
nagykövetek is m egjelentek 
és beszélgettek a résztvevők
kel. A kik  sokat okulva hagy
hatták el 4 nap múlva a nor
mafai ENSZ-főhadiszállást, 
hiszen például m egtudhattak, 
hogy a „name-calling”, azaz 
ha egy országot megnevezel a 
felszólalásodban, az az egyik 
legnagyobb udvariatlanság. 
Másrészt jó néhány formai 
dolgot megtudhattak, sőt gya
korolhatták is őket az infor
mációkéréstől egészen a meg- 
sértődésig. Sőt végül, de nem  
utolsósorban, néhány plety
kát, sztorit is hallhattak bizo
nyos (ex) ENSZ-fötit.károkról 
és azoknak <ex)feleségeiről.

Azt hiszem, a Kecskés Mó
nika által vezetett kis csapat 
jó munkát, végzett. Kellemes 
légkörben, néhány, talán a ké
sőbbiekben hasznosnak bizo
nyuló információval gazda
gabban hagyták el az em be
rek a szemináriumot, ame
lyet — először az A1ESEC éle
tében — nem kizárólag csak 
közgazdász hallgatóknak szer
veztek. Nem lenne alaptalan, 
ha ez a szeminárium elnyerné 
az „Év szemináriuma” címet. 
Mi, akik részt ve ttünk rajta, 
legalábbis ennek drukkolunk.

(vé)

Hallgasd meg egyetemünk 
énekkarát!

Gyere el az aulába május 
12-én, kedden este 7 órára.

Szeretettel vár és énekel Ne
ked

a PRELUDE kamarakórus

Spanyol-portugál napok
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októberében pályázatot irt ki a megüresedett rektori poszt 
hetoltéséie^A pályázatot a főiskola egy egyetemi docense nyer- 
i'o el, ak iiek  egyietemi tsnári kinevezését esvhaníJúioo- rQi.i 
pályázatát 81%-kál támogatta a testület egyhdngulag’ rekton

n o v e m b e re in  3 S
illetékes Művelődési és Közoktatási Minisztériumba. Bár a m\-
PifiTiTtTwr™ lanrervefeshez szükséges szakmai véleményezésre 
hivatott Magyar Tudományos Akadémiától decemberben mpo- 
kapta a művészeti egyetemi tanároknál szokásos állásfoglalást 
(..a kinevezéssel szemben kifogást nem emel”), a jelöltet néni 
terjesztette föl a köztársasági elnöknek kinevezésre. E tényről 
es indítékairól a főiskolát nem tájékoztatta.

u ei j! ráf  e^ ,úz6dása m iatt a főiskola vezetősége 1992 
február 4-en levőben mielőbbi intézkedésre kérte Andrásfalvv 
Bertalan mmiszter urat. Mivel e levél is megválaszolatlan 
maradt, az Egyetemi Tanacs delegációt küldött a miniszterhez. 
1992. március 16-an a főiskola küldöttsége a miniszter ielsn-

T u ” ^  értesült arról, hogy a minisztérium az
MTA allasfoglalasat csupán formálisnak tekintette, ezért újabb 
testületekkel, köztük külön erre a célra felkért ad hoc-bizott- 
saggal is vizsgáltatta e jelölt szakmai alkalmasságát. Ezekre hi
vatkozva a miniszter a jelölt egyetemi tanári és következés
képp rektori kinevezését nem támogatja, egyben felszólítja az 
Egyetemi Tanácsot egy új rektori pályázat kiírására. Mindezt 
a miniszter március 21-én kelt levelében is megerősítette.

Az Egyetemi Tanács Andrásfalvy Bertalan levelével kap
csolatban az alábbi határozatot hozta:

Az Egyetemi Tanács sajnálattal állapította meg, hogy az 
intézmény vezetésével kapcsolatos és közel két éve rendezetlen 
helyzetre ez a levél nem tartalmazza a régen várt megnyugtató 
megoldást.

Elfogadhatatlannak tartja, hogy a minisztérium elvárásai
nak megfelelően és a minisztérium folyamatos ellenőrzésével

lefolytatott rektorjelölési és ezzel összefüggő egyetemi tanári 
jeloló eljárás lezárását követően, utólagosan kreált kritériumok 
es tisztázatlan státuszú, a miniszter által meg nem nevezett 
bizottságok véleménye alapján megkérdőjelezze az Egyetemi 
Tanács szakmai kompetenciáját a jelölt egyetemi tanári alkal
masságának tartalm i megítélésében.

Az Egyetemi Tanács a rektori pályázat meghirdetésekor 
rögzítette a tanári és rektori minősítés szempontjait és a habi- 
litációs folyamatot. Erről a minisztérium tájékoztatást kapott 
és akkor kifogást nem emelt.

Az Egyetemi Tanács Előkészítő Bizottsága ezen szempon
tok szerint értékelte és terjesztette elő a pályázatokat.

Az Egyetemi Tanács a pályázók szakmai tevékenységének 
közvetlen és részletes ismeretében, valamint oktatói habitusuk 
alapján döntött a tanári alkalmasságról és a pályázat elbírá
lásáról A ^Magyar Iparművészeti Főiskola Egyetemi Tanácsa 
ezért új pályázat kiírását nem tartja  indokoltnak, és az 1991. 
november 1-jei határozatát fenntartja.

Az Egyetemi Tanács kéri miniszter úr döntésének felül
vizsgálatát és mielőbbi intézkedését annak érdekében, hogy a 
Magyar Iparművészeti Főiskola demokratikusan jelölt, a hall
gatók és az oktatói kollektíva bizalmát élvező rektora meg
kezdhesse működését.

Tekintettel arra, hogy az Iparművészeti Főiskola ezen ügye 
széles körben ismertté vált, az Egyetemi Tanács szükségesnek 
tartja, hogy a jelen helyzetről tárgyszerű tájékoztatást adjon.

Ezért az Egyetemi Tanács tényleíró információt hoz nyilvá
nosságra a hazai sajtóban, valamint tájékoztatásul megküldi a 
hazai felsősoktatási intézmények vezetőinek és diákönkor
mányzatainak.

Budapest, 1992. március 31.

A Magyar Iparművészeti Főiskola 
Egyetemi Tanácsa

igyeiemi tanácsülés
Lazítás a Rajkban. Fotó: Ungvári Gábor

Ellenérvek
(Folytatás az 1. oldalról.)

Tanulságosak azok az ellen
érvek, amelyeket a megbeszé
léseken a tanszékvezetők han
goztattak, s amelyeket a kö
vetkezőkben majd az egyetemi 
tanácsnak is napirendre kell 
tűzni:

1. Kifogásolták, a lét
számmegtakarításnál, hogy 
csak a kötelező órákat vette 
az egyetemvezetés figyelembe 
és figyelmen kívül hagyta a 
szemináriumokat. Hogy helyes, 
vagy nem helyes a dön
tés, ezt az egyetemi ta
nácsnak kell majd ~ elbí
rálnia: Az egész kérdést az 
e célra kinevezett oktatás
módszertani bizottság fogja 
átfogóan áttekinteni, és a vizs
gálat szerint hoz állásfoglalást 
az egyetemi tanács. Megje
gyezte a rektor, hogy ameny- 
nyiben az egyetemi tanács • a 
tanszékvezetői kifogásnak 
helyt ad, úgy számolni kell az
zal, hogy nem lesz létszám- 
megtakarítás, és ebből kifolyó
lag nem lehet létszámemelés
sel segíteni azon a tanszéken, 
ahol pedig erre szükség lenne.

2. A létszám-megtakarítás 
szempontjából kifogásolták a

tanszékvezetők, a kutatási te
vékenység figyelmen kívül ha
gyását is. Ennek érdekében az 
egyetemi vezetésnek szüksége 
van a kutatási publikációkkal 
kapcsolatban egy általános 
felmérésre. A rektor ennek 
a m unkának az elkészítésére 
Huszár Ernönét, a könyvtár 
igazgatóját kérte fel. Kérdé
ses persze, hogy hol kezdődik, 
mi a határa egy tudományos 
publikációnak, aminek eldön
tése is az egyetemi tanácsra 
vár.

3. Vitatott téma volt a szak
irány váldsztás~~ís'í Ha ugyanis 
a hallgatók szabadon választ
hatnak irányítás nélkül, akkor 
ennek létszámkövetkezményei 
vannak. E kérdésben is dön
teni kell az egyetemi tanács
nak.

Végső soron a tanszékveze
tők és az egyetmi vezetők kö
zött lefolyt beszélgetések ered
ményeképpen nem sikerült 
száz státust nyerni. Körülbe
lül 20-21 oktató nyugdíjazásá
ra kerül sor, ami végül is elő
remutató az egyetem tovább
fejlesztése szempontjából — 
összegezte tájékoztatóját a 
rektor.

Mi lesz a sorsuk azoknak, akikkel nem beszéltek?
Móczár József, szakszerveze

ti titkárhelyetteshez jelzések 
érkeztek, hogy a nyugdíjas
korú kollégákkal a tanszékve
zetők nem  beszéltek arról, 
hogy a jövőben igényt tarta
nak-e a m unkájukra vagy sem. 
A kérdése az volt, hogy mi 
lesz a sorsuk azoknak, akik
kel nem beszéltek? Kérte to
vábbá; hogy az ezzel kapcsola
tos folyam at további részébe 
vonják be a két egyetemi

szakszervezetet, a TDDSZ-t és 
az FDSZ-t.

A nyugdíjaskorú kollégákat 
érintő kérdésre Andorka Ru
dolf elmondta, hogy részben 
a tanszékvezetők kívánsága 
volt az, hogy bizonyos helye
ken a rektor, vagy a személy
zeti vezető beszéljen a nyugdí
jazásra kerülő oktatóval, erre 
sor kerül, de van, ahol ezt el
intézi a tanszékvezető.

Küldöttgyűlés május 25-én
A küldöttgyűlés előkészíté

séről és időpontjának megha
tározásáról döntött az egyete
mi tanács. Május 25-én lesz a 
küldöttgyűlés. Célja számba- 
venni a korábbi küldöttgyűlés 
határozatainak végrehajtását. 
Miután a rra  nincs lehetőség, 
hogy a korábbi küldöttgyűlés
nek számoljon el az egyetem

vezetés, például a regi HT-ta- 
gok már eltávoztak az egye
temről, ezért új küldötteket 
kell a tanszékeknek és a HT- 
nek delegálni. Ennek lebonyo
lítására a rektor utasítást 
adott. A küldöttgyűléssel kap
csolatos előterjesztést az egye
temi tanács egyhangúlag elfo
gadta.

Újból vita az elmélettörténetről
Az operatív tan terv  előké

szítője, Kupcsik József rektor
helyettes szólt az 1992/93. évi 
tanterv időbeosztásáról, a 
tanszékek által benyújtott kü
lönböző javaslatokról és újra 
felvetődött az elm élettörténet 
tárgy kötelező jellegével kap
csolatos vita. A kérdésben 
több HT-tag szólt hozzá. Eső 
Péter elmondta, hogy a hallga
tóság egyetért azzal hogy el
m élettörténeti tudás nélkül 
nem szabad diplomát adni. Az 
elmélettörténeti vizsgánál nem 
a tananyag mennyiségével, ha
nem annak szerkezetével, kül
alakjával volt baj. Ilyen álla
potú tananvag mellett felelőt
lenség lenne az egyetem veze

tésnek kötelezővé tenni e tár
gyat. Ezért kérte az egyetemi 
tanácsot, hogy még egy évig 
választható legyen. Ezzel 
szemben Szabó Kati ja 
vasolta, hogy negyedéven le
gyen választható és harmad
éven kötelező. A döntés ered
ményét kétfordulós választás 
hozta meg. Az első fordulóban 
a tárgv kötelező jellegét tá
mogatták kilencen, választha
tósága mellett nyolcán döntöt
tek, Szabó Kati. javaslata egy 
igen szavazatot kapott és egy 
tartózkodás is volt. A máso
dik szavazásnál két alternatí
va szerepelt, a kötelező es a 
szabadon választható. A sza: 
vazás eredménye; a kötelező

10 igen, a szabadon választha- badon választható lesz a gaz
tó 8 igen szavazatot kapott, dálkodási és a társadalomtu- 
Tehát a következő tanévben dományi kar hallgatói száma- 
az elmélettörténet tárgy sza- ra.

1850-ert jelentkeztek felvételire
A felvételi ügyekről ugyan

csak Kupcsik József adott tá
jékoztatót. 1850 felvételiző je
lentkezett az egyetemre. A 
felvételiztetés lebonyolítása ér
dekében megkezdődött a 
szervezőmunka a bizottságok 
személyi összetételét illetően.

Az ISC 1991. évi tevékeny
ségéről számolt be Berács Jó
zsef, az intézmény általános 
igazgatója. A rektor az ISC

munkáját rendkívül hasznos
nak ítélte. További fejlesztése 
fontos az egyetem számára. Az 
eddigi eredményekért köszö
netét fejezte ki az ISC m un
katársainak. Az egyetemi ta
nács jóváhagyta az ISC tevé
kenységéről szóló beszámolót.

A posztgraduális képzés fej
lesztési tervét az egyetemi ta- 
náes elfogadta. - —

Gondof okoz az Európai Dokumentációs Központ
Forgács Csaba bejelentette, 

hogy egyetemünkön Európai 
Dokumentációs Központot kell 
létrehozni. Palánkai Tibor 
professzor figyelmeztette a 
testületet arra, hogy a jövőben

(Folytatás az 1. oldalról.)

tokát a Közraktár utca kör
nyékén, s több alternatívát is 
kidolgoztak a terület „haszno
sítására”. 1990-ben pályázatot 
hirdetnek meg a Közraktárak 
felhasználására, am it ered
ménytelennek minősítenek. 
Ha emlékeim nem csalnak, az 
egyetem is kidolgozta terveit; 
kollégium, ifjúsági, sport-, és 
pihenőközpont céljára szerette 
volna megkapni az épületeket.

A kijárás nem sikerült, az 
egyetem hiába vágyakozott. 
Ekkor adott a főváros megbí
zást a Buvátinak a részletes 
rendezési terv elkészítéséibe. 
A főpolgármesteri hivatal 1992. 
február 27-én továbbítja az 
elkészült terveket a IX. Kerü
leti önkormányzathoz, jóvá
hagyás végett. A képviselő- 
testület április 8-án határoza
tot hoz a rendezési terv sza
bályozási munkarészének el
fogadásáról. azaz: a területre 
vonatkozóan csak az e terv
ben foglaltaknak megfelelően 
szabad ezentúl bármilyen en
gedélyt kiadni.

A Buváti impozáns mun
kát végzett a Fővámház (sic!) 
tér—Vámház körút—Lónyai 
utca—Petőfi híd—Duna—Sza
badság híd négyszögben. Meg-

az ilyen jellegű ajánlatok 
egyetemi elfogadásánál tisz
tázni kell a személyi, helyi 
és technikai feltételeket is, 
mert ezek nélkül a többton
nányi anyag, amely e célból

hozzánk érkezik majd, hasz
nálhatatlan halmaz lesz.

Móczár József, közeledvén a 
pedagógusnap. kérte az egye
temvezetést, hogy a jutalma
zásról mielőbb hozzon döntést.

A  gazdasági igazgatót kérte fel 
a rektor az ezzel kapcsolatos 
terv elkészítésére, amire azon
ban csak a költségvetés meg
tárgyalása. május 20-a után 
keriilhet sor.

A diák tartozik, a könyvtár követel
Az egyetemvezetés segít

ségét kérte Huszár Ernőné, a 
könyvtár igazgatója, hogy a 
tanszékektől megkapja a 
könyvtár a szakirodalom
jegyzéket. Ez a rendszer 
ugyanis nem működik és a 
könyvtár kénytelen a hallga
tóktól elkért irodalmi jegy
zékből tájékozódni. Kérte to
vábbá a vezetés segítségét ab
ban is, hogy azt a nagy menv- 
nyiségű irodalmat, amit kiköl
csönöznek a hallgatók, az 
egyetem, elhagyásával vissza.is 
szolgáltassák a könyvtárnak. 
Mint. mondotta, borzasztóan 
sok a tartozás, különösen a 
külföldi hallgatók részéről. 
Kupcsik József ígéretet tett a r 
ra, hogy körlevélben szólítja 
fel a tanszéket, hogy a hall
gatóknak megadott szakiroda-

Fővám  \
hotel K ö zra k tá r

vizsgálta a házak tulajdonjo
gát (a Kinizsi-tömbről például 
azt írják, hogy a BME tulajdo
na). elemezték a közlekedést, 
a parkolási helyzetet, a leve
gőszennyezettséget. mértél? a 
zajszintet, s a tervezés során 12 
hatósággal, szakhatósággal,
szervvel egyeztettek a gázmü
vektől kezdve az árvízvéde
lemig. Néhány részlet az elem
zések eredményeit összefogla
ló szövegből: a terület Duna- 
parti része a világörökséghez 
tartozik, városkép szempont
jából kiemelt fontosságú. A
Közraktárak által elfoglalt
terület a belvárosi Duna-part 
utolsó összefüggő építési terü
lete, jól látható helyen, gyö
nyörű panorám ával. . .  A 
Nehru parkot 1966-ban hoz
ták létre; Több mint 300 
fájának jelentős része ér
tékes díszfa, elöregedésük 50- 
80 év múlva kezdődik. A par
kot a Fővárosi Polgármesteri

Hivatal 1991-ben helyi jelen
tőségű természetvédelmi terü
letként védetté nyilvánításra 
javasolta.

Mindezek alapján a Bu
váti „országos jelentőségű 
közösségi épületeket tömörítő 
városközpont” létrehozására 
készítette el terveit. A Köz
raktárak eldózerezése után a 
közgázzal azonos magasságú 
szálloda és irodaház-komp
lexum épül a helyükön, ke
reskedelmi és vendéglátó- 
egységekkel dúsítva, alattuk 
két-, esetleg háromszintes par
koló 700 autó számára. A Fő- 
Vám tér 13—15-ben (ez az 
egyetem és a mostani csarnok 
között álló épület, amire az 
egyetem igencsak vágyakozik) 
„idegenforgalmi hasznosítás 
valósul meg”, magyarul ka
szinó, információs központ, 
galéria, s a többi lesz benne a 
tervek szerint. Az egyetem 
előtt parkolóhely, mellette 140

lomról tájékoztassák a könyv
tárat. A tartozással kapcsolat
ban megjegyezte, hogy külföl
di hallgatói? számára személyi 
számítógépek, televíziók és 
más eszközök behozataláért 
adott jótállás folytán, m int 
egyetemi vezetőnek, neki is 
mintegy 130 ezer forintos ta r
tozása van a külföldi diákok 
jóvoltából a vámhivatalnál. 
Éppen ezért az észrevétel jo
gos. s a hasonló esetek meg
szüntetése érdekében a jövő
ben a végzős diákok kíséröle- 
veVéV kapnak, amelyben a 
könyvtár igazolja, hogy van-e 
tartozása az illető diáknak, 
vagy nincs. S csak akkor kap
nak diplomát, ha minden, 
egyetemmel szembeni kötele
zettségüknek ilyen formában 
is eleget tettek.

H. E.

férőhelyes, nappal fizető, éj
jel lakossági, egyszintes mély
garázs a föld alatt. A rajzo
kon a Kinizsi-kollégium mel
letti telek beépítetlennek lát
szik, illetve földszintes üzle
tekre lehet következtetni és 
díszburkolatú sétányra. (Ide 
akart volna az Ecomix üzlet- 
központot, a diákok meg kol
légiumot, ha igaz.) A kettes 
villamos marad, a Dunát vi
szont íöltöltik egy sávon lega
lább, ott a rakparti út folyta
tódik majd felülről befedve, 
oldalról nyitottan, illetve a 
csepeli HÉV jön beljebb eset
leg. A rakpart előtt kikötő 
lesz, fölötte korzó a szálloda 
és az üzletközpontok előtt. A 
47-es és a 49-es vili megszű
nik, helyette troli jár majd az 
Arany János utca és a Mó
ricz Zs. körtér között. A Fő
vám téri metrómegálló gya
logos aluljáró-rendszerhez kap
csolódik majd, a Váci utcá
ban megszűnik a járm űfor
galom, eltűnik a benzinkút a 
térről, helyébe vadgesztenye
fák, fűzel?, juharok jönnek. 
A csarnok visszaköltözik, áru- 
feltöltését a föld alá terve
zik

Akkor hát az ember kilép 
majd könnyedén a metróból . . .

ni. g.

A kollégiumi igénylésről
Aki az 1992/93-as tanévben kollégiumi helyet szeretne igé

nyelni, az május 15-ig megteheti azokon a jelentkezési lapokon, 
melyeket a kollégiumban, illetve a HT-irodában szerezhet, be.

A férőhelyigényléshez szükséges a dékáni hivatalokba le
adott jövedelemigazolás.

A kollégiumi felvétel folyamata;
1 A kollégiumi db-tagok a dékáni hivatalokban egyeztetik 

a tanulmányi átlagokat, megkérik a dékán hivatal által kiszá
mított egy főre eső jövedelmeket és összegyűjtik a közösségi 
tevékenységekért járó pontokat. Mindenkinek a felvételi lapján 
kell feltüntetnie, hogy mely szervezetektől igényel közösségi

POnt2k A'számítógépre v itt adatokból a gép rangsort készít, kü
lön az egy főre eső jövedelmekből külön a tanulmányi átla
gokból, úgy, hogy minden évfolyamon kiszámítja a jelentkezők

átlagát, és ezután ehhez viszonyítja az egyes átlagokat, maid 
a közösségi pontszámokból is felállít egy nagyság szerinti 
rangsort.

3, Végül ezeket a rangsorértékeket súlyozza 50 szazaié!? — 
35 százalék — 15 százalék arányban, összegzi a három külön
féle értéket, s az így kapott értéket egy, szintén nagyság sze
rinti rangsorba rendezi, ami a felvételi alapját képezi

Felhívjuk a külföldi diákok figyelmét, hogy a Tarkarét 
utcai kollégiumból a másodévesek nem kerülnek be automa
tikusan a belső kollégiumokba.

A jelentkezési lapok azon belül is főként a tanulmányi 
eredmény alapján, a Ráday és Kinizsi Kollégium Diákbizott
sága dönti e l  ki költözhet be 1992 szeptemberétől.

Tisztelettel:
Kollégiumi Tanács



Az egyetemi oktefék nyugdíjazásáról
Az ismert szólás módosítása 

Jutott eszembe a Közgazdász 
április 2-1-i számában az okta
tói létszám-átcsoportosításról 
és nyugdíjazásról szóló tájékoz
tató olvastán: az ördög az 
előfeltevésekben lakik. Ha -i 
hallgatólagos előfeltevés éke t
kétségbevonhatatlan alapigaz
ságokként fogadjuk el, akkor

például a: haílgato-óktató
arány örökölt, de eredetében, 
igazolásában jogosan kétségbe 
vonható dogmája alapján va
lóban 10 százalékkal kell 
csökkenteni az oktatói'létszá
mót, változatlan hallgatói lét
szám mellett/ Ámde milyen 
érveléssel igazolható, hogy

a je le n le g i norm a „ o p tim á lis” ?
Az oktatás minőségi krité
riumai alapján aligha, hisz 
józan ésszel is belátható, hogy 
-az oktatás minőségi hatékony
sága elvileg annál jobb. mi
nél kedvezőbb az oktató-hall
gató arány. Maradnak tehát a 
szokásos hivatkozások a ..ke
mény pénzügyi korlátokra", 
melyek persze lehetnének pu
hábbak is. harcosabb művelő
dési-oktatási kormányzat ese

tében, vagyis nem a „nekünk 
csak ennyi ju t” terhcadé be
lenyugvása lenne a- követendő 
minta, mi gyakorta ki/iiép/raj- 
zolódik, miniszterünk — egyéb
ként szimpatikus — bánalfel- 
hőzte orcájára , is. Tételezzük 
lel azonban, hogy kénytelcn- 
keiietlen az .oktatói létszámot 
mégis csökkenteni kell; Kér
dés azonban, hogy ekkor a

fu tb a llis tá m é  d elit k c ll-e  v á lasz tan i?
Köztudott, hogy a futballis
ták hamar kiöregszenek és 
szögre ke! I akasztaniuk a 
stoplis cipőjüket viszonylag 
fiatalon, mert állóképességük, 
gyorsaságuk már nem a régi. 
Az eredményes íutballozás te
hát korhoz kötött.'

A szellem -emberei - azonban, 
nem a futball ista-kormíattell 
szerint minősítendő!», noha 
korhatár term IsxSSeseni ese
tükben is meghatározható. A

magas szintű szellemi tevé
kenységek pályáján — s hadd 
soroljuk ide az egyetemi okta
tást is — nonv korhoz kötött, 
hogy ..lei rúghat eredményesen 
a fociba". Visszájáról , fogal
mazva is igaz: az ostobaság 
nénícsak ha tártál än, de korta
lan, is .--- -----------------------

Az egyetemi tanárok, illő 
és ésszerű nyugdíjazási . kor
határa ez ideig hetven év volt 
(a sportos állóképességet is

igénylő tanszékvezetési meg
bízatás életkori limitje viszont, 
elfogadhatóan és érthetően, 
ennél jó néhány évvel alacso
nyabb). Most pedig előterjesz
tetett a korhatár leszállítása,

ráadásul ötéves gradációkkal: 
egyetemi tanárt (15 éves korá
ban kell nyugdíjazni, docensét 
(10 évesen. Itt a rejtett előfel
tevés feltehetően az, hogy — 
bocsánat a kifejezésért —

a docens öt évvel előbb hülyül, mint a professzor.

E logika szerint viszont az 
adjunktus még korábban bu^ 
túl el, s legkorábban a tanár
segéd, a demonstrátorokról 
már nem is szólva. Rácsodál
kozva e logikára á  közhely
szótár egyik kifejezésével 
m ondhatjuk: megáll az ész és 
trombitál.

S most pedig pozitív és 
szellemében követendő példa
ként lássuk a kánonjogi meg
oldást. A katolikus egyházi 
törvénykönyvben olvashatjuk: 
„401. kán. 1. §. Az a megyés
püspök, aki betöltötte hetven-

ötödik életévét, szíveskedjék 
benyújtani hivataláról való 
lemondását a pápának, aki az 
összes körülmények figyelem- 
bevételével fogja meghozni 
döntését. 2. §. Az a megyés- 
püspök, aki betegsége . vagy 
más súlyos ok m iatt m ár ke
vésbé alkalmas hivatalának 
betöltésére, nyomatékosan fel 
van kérve hivataláról való le 
mondásra.

402. kán. 2. §. A püspöki 
konferenciának legyen gondja 
arra, hogy lemondó püspök

m eg fe le lő  cs m éltó  e llá tá sa  b iz to s ítv a  leg y en ,
mégpedig annak szem előtt 
tartásával, mely azt az egyház- 
megyét terheli, amelynek ja 
vára szolgálatát teljesítette. 
(Kiemelések tőlem: K. J.)

Megjegyezni kívánom, hogy 
a kcadjuíorok és segédpüspö
kök nyugdíjazásáról rendel
kező 411. kánon, valamint a 
plébánosokéról szóló 538. ká
non hasonló megfogalmazás
sal a korhatárt ugyancsak a 
hetvenötöd!!: életévében- jelöli

meg. Ajánlom a kánon,jogi 
megfontolásokat egyetemünk 
vezetőinek is szíves figyelmé
be, bízva abban, hogy az ana
lógiákat szájbarágás nélkül 
maguktól is értelmezni tudják.

A fütballistamodellt pedig 
hagyják meg a focistáknak.

Iíindler József 
egyetemi tanár 

G3 eves, két hónapos 
és 25 napos

A bizonytalanság szorongásalett éné § világon
Interjú Rostoványi Zsolt professzorfa!

— lgaz-c, hogy általános jobbralolódás zajlik a fehér 
világban, s van-e ennek köze az idegengyűlölet erősö
déséhez ?

— Az elmúlt másfél, két évben minden íöiborult a 
világon. A korábbi világrend szétesésével párhuzamosan 
megingott az erkölcs, leomlottak a korábbi normák. 
Ezek a változások mindenkit felkészületlenül értek, arra, 
ami valóban végbement, senki nem gondolt még akár 
másfél, két éve sem. A folyamatok kezelésére nincse
nek eszküíöli, a 'fe jle tt világban sem. ,Kelct-Eufópáv.il 
kapcsolatban például azt ismételgették évtizedeken át, . 
hogy tartsa tiszteletben az emberi jogokat, de amikor
a helyzet földindulásszerűén megváltozott, akkor nem 
tudtak vele mit kezdeni. Főleg akkor váltak teljesen 
tehetetlenné, amikor a nagyobb szabadság következté
ben megindult a hatalmas emberáradat keletről, illetve 
délről nyugat felé. Elvileg megvannak a bevándorlás 
kezelési technikái, de ezzel a hatalmas tömeggel a nyu
gati kormányok nem tudtak és továbbra sem tudnak 
mit kezdeni. Egyetlen reagálásuk, hogy meg kell a moz
gást állítani. Ez a hozzáállás jellemzi kicsiben Magyar- 
országot is. Egészen pontos adatok nincsenek, de 

tavaly év végén 75 ezer körül volt 
a Magyarországon tartózkodó külföldiek száma. Legna
gyobb részük, 40-45 ezer ember Jugoszláviából jött, ren
getegen Romániából, és sokan a fejlődő országokból. 
Közülük összesen mintegy ötezren kaptak menekült stá
tust. A korábbi évekhez képest — amikor szinte kizá
rólag az itt tanuló külföldi diákok meg talán a kubai, 
vietnami munkások jelentették a másságot — nagy vál
tozás ez az áradat. Egybeesett ez a rendszerváltással 
azzal, hogy nagy tömegek életszínvonala romlott zuha
násszerűen, úgyhogy „kézenfekvő” volt azt mondani: 
mit akarnak itt ezek a külföldiek, akik elveszik az állás- 
lehetőségeket a magyaroktól, lerontják az életszínvona
lat, meg egyébként is verekednek, valutáznak s a 
többi.

— Ebből a szempontból hasonló tehát a magyar vi
szonyulás ahhoz, ami Nyugaton is megfigyelhető.

— Igen. Nagyon aggasztó jelenség az általánosítás, 
valamint az. hogy az emberek nálunk is, Nyugaton is 
rendkívül keveset tudnak az Európán kívüli népekről, 
kultúrákról, az azok civilizációjáról. Ezért főleg az ok
tatás tehető felelőssé, de--ez egész Európára jellemző 
jelenség. _ Franc.iác)rszágban húsz százalékot kapott 
Le Pen, Németországban

külföldiek, lakta házakat támadnak meg, 
és a rendőrség nemigen "avatkozik közbe. Ez aggasztó 
jobbratolódásnak tűnik,' joggal — bár hadd tegyem hoz
zá, hogy a jobb-, illetve baloldal szakmailag nem pon
tosan definiált fogalmak. Ne felejtsük el ugyanakkor, 
hogy bár a Szovjetunió szétesése nagyban visszavetette 
a baloldalt, de leírni azért, mégsem lehet, lásd az olasz- 
országi választási eredményekét,, ahol több mint húsz 
százalékot kaptak. Az is igaz ugyanakkor, hogy a bőr
fejű, neonáci, szélsőjobboldali mozgalmak hangjának 
erősödése mellett a közvélemény-kutatások szerint a la
kosság kisebb-nagyobb része elfogad olyan vagy ha
sonló nézeteket, amiket ezek hirdetnek, s amelyek 
egyike az idegengyűlölet. Franciaországban például a la
kosság 75 százaléka vallotta azt,-hogy szívesebben meg
lenne a külföldiek nélkül. Ebben benne van az, amiről 
az előbb szót ejtettünk: a korábban biztosnak hitt világ- 
rendszer. értékrendszer összeomlása m iatt a bizonyta
lanság szorongása lett úrrá a világon.

— A törésvonal, úgy tűnik, a fehér és a nem fehér 
világ között húzódik. De milyen jellegű a. konfliktus: 
társadalómszervczési? kulturális? gazdasági? etnikai? 
civilizációs?

— Valóban, a .széles értelemben vett Európa — ami
nek ebben a vonatkozásban' része Észak-Amerika és bi
zonyos mértékig Közép-Európa is — konfrontálódik itt 
a világ többi részével. Pikantériája a dolognak, hogy 
mindez az egységesülő Európa konfliktusa már, s ezt az 
ellentmondást nem is tudják kezelni a. nyugati kormá
nyok. Az ütközés gazdasági is, kulturális is, politikai is,

civilizációs is, ezeket nem lehet különválasztani. S 
mindez egy olyan korszakban történik, amikor a politi
kai éleiben fölerősödni látszik a kizárólagosságra törek
vés, a tolerancia hiánya, az egyre nagyobb türelm et
lenség, a meg nem értés.

Sokkal többet kellene az iskolákban foglalkozni azzal, 
hogy nemcsak Európa van, nemcsak a fehér civilizáció 
létezik, alapvető ismereteket kellene kínálni a világ 
többi részéről,. A .sajtó felelőssége' is óréfcrimh-is»' Srbbieir' 
is dominál a fehér;,ember világa. A politikusok-szerepe 
szintén, nagyon fontos, hogy ók milyen kijelentéseket 
tesznek, milyen hozzáállást tanúsítanak. Magyarország
gal kapcsolatban mindezekkel együtt optimista vagyok: 

a skinheadele nézetei nem találnak jelentős 
visszhangra,

a közvélemény józanságot tanúsít. Nagyon sok a tenni
való a szabályozás területén, hisz jobbára hiányoznak a 
másság kezelésére alkalmas törvények.

— Az iszlám szakértőjeként hogyan értékeled az arab 
veszélyről szóló spekulációkat? Ügy tűnik, mintha Euró
pában az iszlám fenyegetés lenne az új, közös félelem.

— Pontosabb az iszlám fogalom használata, hiszen a 
problémának része Irán, Afganisztán és a volt Szovjet
unió déli köztársaságainak helyzete is, márpedig ezek
ben az országokban nem arab a népesség. A fenyegetést 
legtöbben éppen a nem arab iszlám felől várják, a síita 
fundamentalista irányzat kelti a legnagyobb aggodalmat, 
Európát egyáltalán nem látom fenyegetve az iszlám 
által. Az tény, hogy

az iszlám fundamentalizmus, radikalizmus erősödni 
látszik.

de ennek azonnal ott a cáfolata az iráni választások
ban. ahol a Rafszandzsani vezette pragmatikusok ara t
tak jelentős győzelmet a szélsőségesek felett. Afganisz
tán a másik kulcsország, ahol egyelőre semmi nem dőlt 
el, s ahol a radikálisabb Hekmatjár vezette irányzat 
harcol a mérsékeltebbekkel. Ugyanígy nem tudni, mi 
lesz az események kimenetele a volt szovjet déli köz
társaságokban, ahol Törökország, Irán é s . Szaúd-Arábia 
küzdenek valam ifajta hegemóniáért. Itt tulajdonképpen 
az az alapkérdés, vajon iszlám típusú fejlődés ú tjára 
lép-e ez a térség, s ha igen, akkor a radikálisabb vonu
lat, vagy a törökországi „szelíd” irányzat érvényesül. 
Egyelőre senki még csak megpróbálni sem merné meg
jósolni a jövőt. Az esélyét mindenesetre nem lehet ki
zárni annak, hogy egy iráni típusú iszlám rendszer ala
kuljon ki. Akár az is elképzelhető, hogy a volt Turkesz- 
tán területén egységes, esetlég teljesen radikális iszlám 
állam jöjjön létre. Ha ez bekövetkezne, az 

az egész világrendet érintené 
és további óriási lendüietet adna az iszlám fundamen
talizmusnak. Figyelembe kell venni az algériai esemé
nyeket, amelyek szintén feloldhatatlan problémát jelen
tenek Európa számára. A fő dilemma itt az, hogy med
dig mehet el a demokrácia. Ha ugyanis a választások 
következő fordulójára sor került volna, akkor olyan 
iszlám vezetés került volna hatalomra, amelyik azonnal 
eltörölt volna minden európai értelemben vett demok
ratikus intézményt. Itt megint • a másság problémájába 
ütközünk: az iszlám demokrácia felfogása egészen más, 
mint Európáé, az iszlám történelme nem ismerte azt a 
fajta politikai intézményrendszert, ami Európában ki
fejlődött, mások a hagyományok, ott minden más. Ezt 
meg kell érteni, meg kell ismerni, s ha egy ország több
sége azt az utat választja, 'akkor azt el kell fogadni. 
Arra is tekintettel kel! lennünk — különösen Algéria 
esetében —. hogy a gazdasági helyzetei kezelni képte
len szocialisztikus kísérletnek többnyire nincs más al
ternatívája ebben a térségben, niint a fundamentalista 
iszlám. A szekularizált, nyugati típusú fejlődési mo
dellkísérletek, a nacionalista, radikális nacionalista, ha 
úgy tetszik, szocialista orientációjú kísérletek képtelen
nek bizonyultak a problémák megoldására, pillanatnyi
éi» egy nyugati típusú fejlődésnek ezekben az orszá
gokban nincs realitása. A lternatívaként jelenleg eleve 
csak egy iszlám típusú fejlődés létezik, ez té n y /a - kér

dés csupán az, hogy az iszlám melyik válfaja ju t u ra
lomra. Fenyegetéstől

már csak azért sem kell Európának tartania, 
mert az iszlám köztudomásúlag nagyon megosztott.

Az európai és az iszlám kultúra nagyon távol áll egy
mástól, ez biztos, s az is, hogy pillanatnyilag még a 
szándék sincs meg egyik léiben sem a közeledésre, sőt 
a tendencia egyértelműen a távolodás. Ez konfliktus
forrás kétségtelenül, de Európára az iszlám semmilyen 
módon, nem .jelent fenyegetést, itt nincs igazi bázisa* 
Lengyelországban.. Romániában néhány ezer, Magyar- 
országon négyszáz muszlim él. Bulgáriában. Jugoszlá
viában, Albániában már más kérdés a féliszlám régiók 
ügye.

— Tartod-e cilláspontodat katonai vonatkozásban is?
— A fegyverzet kérdése nagyon fontos, hisz köztudo

mású, hogy a déli szovjet köztársaságokban atomfegy
ver is van, Irán. Pakisztán szintén létrehozta a magáét.

Elvileg tehát van katonai veszély, 
ez ténykérdés. Hogy ezzel mit lehet tenni, azt senki 
nem tudja. Ez a legfőbb veszélye a dezintegrálódási fo
lyamatoknak, nem véletlenül van olyan nagy gondban 
a NATO is ezzel. A kiszám íthatatlanság ellen talán  a 
nemzetközi szervezetek tehetnek valamit, m ert a világ
rendből kiszakadni nem lehel, s ezt ezeknek az orszá
goknak is tudomásul kell venniük. Még összefogva sem 
tudnának kiszakadni az egységes világrendszerből pél
dául az arab országok, ha tetszik, ha nem, valamilyen 
formában tudomásul kell venniük a nemzetközi nor
mákat. Ezzel a legtöbb ország vezetői tisztában vannak, 
Rafszandzsani például egész biztosan, míg ugyanezt 
mondjuk Hckmatjárról nein merném egyelőre állítani, 
de am int valamilyen hatalom megszilárdul Afganisztán
ban, ezzel a ténnyel szembe kell néznie.

— A kölcsönös egymásrautaltság kordában tarthatja  
a patthelyzetet, de nem oldja meg a világ m inden pont
ján feszítő együttműködési képtelenséget.

— A harm adik világ nagyon régóta törekszik arra, 
hogy megváltozzon a fennálló világrend. Ugyanakkor 
a fejlett országoknak is érdekük, hogy a világ nagy 
részén ne nőjön a nyomor, ne menjen tönkre a kör
nyezet. bár e téren még nagyon, kevés érdemi lépés tör
tént. Ma már egyértelmű, hogy az egyik legfőbb világ- 
probléma a gazdag—szegény. Észak—Dél szakadék.

A helyi szegénység globális probléma, 
mert romló helyzetben, ingatag viszonyok között köny- 
nyen a szélsőséges, agresszív törekvés ju tha t hatalom ra. 
A szociális helyzet pedig egyre romlik, főleg a szegény 
régiókban. Egyiptomban például kilenchavonta egymil
lióval szaporodik a lakosság, a fiatalok aránya 75-80 
százalék, nekik pedig munka kell, lakás kell, perspek
tívák kellenek, egyébként robbanás fenyeget. És fenye
get, mert ezekben a térségekben javulásra egyelőre sem- 
rn.i remény sincs. Ott. van ugyanakkor Szaúd-Arábia 
példája, ahol hivatalosan fundam entalista iszlám ural- 
kodik, s mégis.^ mivel jólét van, komoly konfliktusok 
nincsenek, a szélsőséges radikalizmus esélytelen. Tehát 
a kiáltó különbségeket kell országos szinten és globá
lisan is megszüntetni, s akkor nőnek az együttműködés 
esélyei.

— Van erre remény?
~  Jemnleg nem sok. Ezen a téren semmi nem történt 

frazispufogtatáson kívül. Sőt, a különbségek és velük 
együtt a feszültségek eddig is növekedtek, s ez folytató
dik. J

^következik ^  “ 9azda° sá9’ va99 a nV°™or lázadása
— Ponto.an Elvileg elfogadja már a fejlett világ, 

hogy muszáj valamit tennie, úgyhogy em iatt lehet tá 
lán mégis reménykedni valami változásban. Bár ezzel 
vissza is jutottunk oda, ahonnan kezdtük a beszélge
tés,: senkinek semmilyen működőképesnek tűnő etkéD- 
zelese nincs a világ jövőjével kapcsolatban. És am int 
az Egyesült Államokban kiújult faji zavargások m utat- 
,iai<. _a fej.élt vuagnak még. saját belső problémáit, sem 
igazan sikerült megoldania. j i , g .



Liska Tibor ismét utópistának minősült
tóttá a hatalmat ez ügyben. 
Csakhogy megjelentek a cent
ralizáció káros kísérőjelensé
gei: a bürokrácia növekedése; 
a döntések lassulása; az ügy
nökség apparátusának felduz
zadása. Úgyhogy nyilvánva
lóan megindul majd az inga 
visszafelé, a decentralizáció 
felé. s végül mindkét törek
vés érvényesül valamennyire.
. Ekkor a Televízió két video

kameráját kezelő kameraman 
egy-egv segédje, eleget tett

Vannak a bosszú
akik korábbi magánéleti, szak
mai sikertelenségüket kom
penzálják zajos ítélkezéseik
kel. Érzékelhető a T. Házban 
a lármás együgyűség, am it a 
minden szinten és minden 
ügyben hangjukat hallatók 
igyekeznek folytonos jelenlé
tükkel palástolni. Azután ott 
vannak a csendes tehetségte
lenek, akik bizonyos fokú 
szimpátiát váltanak ki. És s a j
nos, újratermelődtek a párt
katonák, akik hűségüket, el
szántságukat minden nap bi
zonyítani kívánják. Az örök- 
létre berendezkedő szűklátókö
rűéit sértésnek veszik a fel
tételezést (és lehetetlennek 
tartják), hogy a következő vá
lasztásokon kihullhatnak a 
parlamentből. Végül megfi
gyelhetők a szomorú szemű 
kiábrándultak. tehetetlenek, 
akiken látszik, hogy tudják mi
lyen színjáték rabjai (nem ké
pesek befolyásolni a politikai

munkaköri kötelezettségének : 
kicserélték a kazettákat a íel- 
vevögépekben és átadták egy 
további hölgynek, aki iktatta 
az ügymenetet. Ez az inter
mezzo akár át is vezethette a 
lejenlevőket Bihari Mihály po
litológus, a vitában kissé ka- 
kukktojásszerű felszólalásához. 
Ez ugyanis a politikáról szolt. 
A legnagyobb sikert a parla
menti politikusok karakter- 
típusainak felsorolásával arat
ta. Eszerint:

i l l a  b a n g o s k o d í i k .

döntéshozatalt). megbánták, 
hogy polgári foglalkozásukat 
politikússágra cserélték. Mind
ezeken kívül 40-50 kiváló po
litikusi adottságokkal rendel
kező figura van Bihari szerint 
az összes pártokban elszórtan. 
Elenyésző az arányuk a több 
mint 380 tagú Tisztelt Házban, 
nem csoda, hogy a magyar po
litikai életet figyelemmel kísé
rők inkább a többséget alkotó 
pályatévesztőket és az azok 
működése nyomán keletkező 
elszomorító képét látják a ma
gyar közéletnek.

Felért egy hozzászólással, 
hogy Surányi Györgynek, a 
politikai vihar közepette eltá
volított volt MNB-elnöknek 
nem volt kedve hozzászólni. 
(Ősszel, még régi hivatalában, 
nagy kedvvel szólalt lel.) En
nek az eseménynek az elma
radása volt az utolsó esemény 
az est programján.

K. S. Fotó: Justyák János

Nem úgy a gazdaságpolitiká
val. Úgy véli, nem helyes fel
tétlenül megbízni a világpiac 
szabályozó erejében. Nem sza
bad kitenni a magyar gazda
ságot egy az egyben ennek. 
Vannak vállalatok, vagy pél
dául a mezőgazdaság egésze, 
am ik még hasznára lehetnek 
Magyarországnak, feltéve, 
hogy ésszerű eszközökkel át
menetileg megvédjük őket a 
versenytől, ami csődjüket 
okozná.

Antal László közgazdász azt 
remélte, hogy a hosszú gaz

dasági átmenet ellenére egyes 
dolgok azonnal és gyökeresen 
megváltoznak. Hát változtak 
is: a megbízhatósági alapon 
történő vezetőki választás ré
gen volt ennyire divatban, 
mint ma: a munkásmozgalmi 
m últ helyett most egyre töb
ben lesznek az ötvenhatosok: 
és egyeseknek egyre több osz
tálytársuk akad.

Érintette a privatizáció té
makörét, am ire két reakciót is 
kapott.

A magánszektor fejlődése az állam hulláján folyik

— idézte egy kollégája gondo
la tát —. am it megfogalmaz
hatunk finomabban: „sokolda
lú transzformáció megy vég
be" és durvábban: lopnak. A 
piacnak semmiféle etikája 
nincs Magyarországon, tette 
hozzá, sokan úgy vélik, a kö
vetkező 3-4 évben kell fel
emelkedni a társadalmi rang
létrán. mert azután megmere
vednek a viszonyok. És ezek a 
sokak elsősorban nem a leg
ráterm ettebb vállalkozók, ha
nem azok, akik a kapcsolatai
kat tőkévé tudják transzfor
málni.

Ezt már Szirmai Péter kis- 
vállalkozó-közgazdász-oktató 

felé fordulva mondta, aki vet
te is a lapot. Ügy vélte, tú l

ságosan alacsony arányban 
válik akár úgymond „lopás" 
útján is magántulajdonná az 
állami vagyon. Ez a fajta pri
vatizáció semmivel sem rosz- 
szabb, mint az Állami Vagyon
ügynökség által vezérelt és 
ezért az állam érdekeit köve
tő párja. Ha vadkelet van, 
hát vadkelet van, ez a máshol 
100—150 évvel ezelőtt lejátszó
dott átalakulás jutott most 
osztályrészünkül.

Sárközy Tamás gazdasági 
jogász ragozta tovább a kér
dést. Lényegében egyetértett 
Szirm aival: a decentralizált 
vállalati szintű privatizáció hí
ve az állam által vezérelttel 
szemben, mondta.

akármilyen „ronda” kísérőjelenségei vannak ennek.

Már csak azért is ez a véle
ménye, tette hozzá, mert tagja 
annak a lobbynak, amelyik ezt 
szorgalmazza. Jelenleg vesz
tésre állnak, mivel az állam-

igazgatás. az MNB megértette, 
hogy ez a fajta privatizáció az 
állami költségvetés rovására 
történne, s ezért a vagyon
ügynökség kezébe összpontosí-

V e z e f é s - s z e r v e z é s  a  g y a k o r la tb a n

Elfogynak a hallgatók?
A vezetés-szervezés tanszék egyik jeles professzora jobb- 

ú jobb előadásokat tart keddenként az egyes előadóban, 
meilett azonban egyik kitűnően működő karunk dékánja is. 
y elméleti ismereteit a gyakorlatban is kipróbálhatja. Bél
iül a vezetése alatt álló évfolyamok képzésének megszerve- 
isével, tantervének összeállításával és jóváhagyásával.

Egyik most végző reformévfolyamon azonban a felvett 
illgatók alig 9%-át találjuk, s az ilyen mértékű lemorzsolód- 
tás — ha azt is figyelembe vesszük, hogy a hallgatok Ub. 
%-a más képzési ágra ment át — enyhén szólva túlzás. In
én az egyetemre elsősorban nem „hülyegyerekeket tette*
1 annak idején. S mosl a reformtanterv eredményeként ked
diként csak úgv kong az egyes előadó az ürességtől, s mai 
kan nem hallgathatják szeretett professzoruk előadásait.

Egyébként az említett évfolyam tantervében volt olyan 
lév, amikor furcsa módon csak négy tantárgy volt a tanterv- 
; beállítva. Az utolsó félévre azonban éppen kétszer annyi 
irgyat tettek, mint az megszokott, mondván, hogy az utolso 
lév mindig túl laza szokott lenni.

Most. tehát nem az egyenletes terhelés elve — amikor a 
ntárgyak egyenletesen vannak felosztva a i'elevek soian 
mem a fokozatos terhelés kipróbálása folyik, vagyis mmaen 
; utolsó félévre koncentrálódik. ,

S a szakirányfelelős marketing tanszék egyetertesev el pi - 
isszorunk e félévre olyan tantervet szervezett meg es nagj o 
'Vá. amelyben még a tantárgyak is úgy v a n n a k  összevaloga - 
i, hogy a hallgatóknak hetente egy-két 5-10 oldalas dolgozat t
el kell készíteniük. . , ,

Ha emellett marad idejük, azért éjszakánként a szaka 
>zat megírásával is foglalkozhatnak.

Közeleg a tanév vége. s nemsokára meglátjuk, hogy á mé„ 
itartó néhány hallgató közül hányán élték túl e kiserletezes ,

A. L.

Fiatalok, készüljetek hosszú életre
Keleti György a Rajkban

20(1 ezer hajléktalan, Icclet-Európából kivont katona van,Bizonyosan más szemszögből 
mutatta be a magyar hadsere
get és biztonságpolitikát a diá
kok számára, mint ahogy ed
dig látták Keleti György (40 
éves), a HM nemrég nyugdíjba 
vonult szóvivője a Rajk László 
Szakkollégiumban folytatott 
beszélgetésen.

Bevezetőként megtudhatták 
a jelenlévők, hogy az ezredes 
jelenleg a Nap TV-nek dolgo
zik (ez rádiós és az írott sajtó
ban való megjelenést is je
lent). illetve a Népszabadság 
katonai szakértője. (Feladata 
ott, hogy rövid kommentárok
kal, véleménynyilvánítással 
segítse, orientálja az olvasót a

katonapolitikai hírek megér
tésében.)

Az MSZP listáján szerepel a 
volt szóvivő, azt azonban na
gyon meggondolja, hogy egyé
ni képviselőjelöltséget vállal
jon-e. Nem szeretne ugyanis 
abba a hibába tesni, amibe má
sok. hogy olyasmit ígér a vá
lasztóknak, amit amúgy is kö
telessége megtenni. Für Lajost 
korrekt, müveit, a kormányon 
belül is kiemelkedő képességű 
vezetőként jellemezte, akinek 
nyilatkozatai azért váltak né
mileg más hangszerelésűvé az 
utóbbi időben, mert az MDF 
alelnökéül történt megválasz
tása a minisztert is

60 százalékuk tiszt. A szovjet 
flottát visszavonták a világ
tengerekről, mert nincs üzem
anyag a számukra. A hadásza
ti rakétacsapatok' bázisait 
KGB alakulatok őrzik. Jel
lemző eset, hogy az egyik ha
dászati repülő ezrednek rövid 
idő alatt öt parancsnoka volt, 
ugyanis a FÁK fegyveres erői
nek főparancsnoka, illetve az 
ukrán hadügyminiszter felvált
va nevezett ki újabb és újabb 
embert az egység élére. A had
seregnek vezetés kell, ha ilyen

nincs, akkor talál magának. A 
Jelcin körül kialakuló hatalmi 
központ megfelelhet erre a 
célra, ami azt is jelentené, 
hogy ennek belpolitikai céljai 
szolgálatába lenne állítható ez 
a fegyveres evő.

Sajnos nem lehetünk telje
sen nyugodtak a cseh, és szlo
vákiai fejleményeket szemlél
ve sem. A szlovák szeparatista 
törekvéseknek már a propa
gandában való megjelenése is 
ideges reakciót váltott ki a 
esetiekből.

Végül terítékre került
a magyar NATO-tagság ügye.

Erről Keleti György mondta el 
véleményét. Három ok miatt! 
vehető szinte biztosra, hogy ez 
nem jön össze nekünk — pe
dig a szomszédunkban zaljó 
események ellen védelmi ga
ranciát jelenthetne: Először is 
a NATO-nak nem érdeke, hogv 
egy másik nagyhatalom, a 
FÁK közvetlen szomszédságá
ba kerüljön. Ez nem kívánt 
feszültséghez vezetne. A 
NATO-nak olyan technikai kö
vetelményei vannak a tagjai
val szemben. amelyeket mi 
biztosan nem tudunk teljesí
teni. És végül: Magyarorszá

got. de még a visegrádi hár
makat se fogadhatja be a szer
vezet elkülönítve a többi ke
let-európai országtól, akik 
szintén joggal törekednének 
falai közé. (Be is hoznák egy
más közötti ellentéteiket a 
NATO-n belülre, ami nyilván 
szintén nem hiányzik.)

Az ezredes mindezek mel
lett vagy ellenére úgy véli, 
hosszú jövő áll a mai fiatalok 
előtt — bár a fiúk valószínű
leg nem úszhatják meg egy
éves katonáskodásukat.

k.

Kettesben a Johny YValkcrrel

elégedett a mostani devizapolitikával.

az MDF-politika szorosabb követésére készteti.

(Folytatás az 1. oldalról.)

társadalom. A politikai de
mokrácia és a modern piac- 
gazdaság az ismert szisztémák 
közül a legjobbak. El kell fo
gadni, hogy ezekben is van
konjunktúra «s;.dekonjunktú
ra. ezekben is. élnek emberek, 
akik jól érzik magukat, illet
ve mások, akik nem. Nincs 
olyan világrend, amely men
tes lenne ezektől a jelenségek
től.

Ezen a ponton vált világos
sá, hogy a lelek nem közös

értelmes elfoglaltsága
hogy olyan szisztémákon töri 
a fejét, amik felszabadíthatják 
az embereket a mai világ sza
bályozó erőinek uralm a' alól.
A modern közgazdaság-tudo
mányt ezzel szemben csak a 
valóság érdekli, mert szerinte 
az ideálok követése nevében 
végrehajtott tettek már eddig 
is több kárt okoztak az em
bereknek, mint hasznok A 
meglevőt, a minden bajával 
együtt (valahol) működői kell 
javítani. A hallgatóságra ma
radt. hogy eldöntse, ki adott 
kinek leckét, azaz, hogy mi
lyen álláspontot foglal' el eb
ben a vitában.

A Liska-shovv-n egyébként 
ezúttal kevesebben voltak, 
m int őszi elődjén. Igaz viszont, 
hogy az érdeklődők csökkenő 
számát az újságírók, a tévés

nyelven beszélnek. A kérdés 
ugyanis az: csödje-e az embe
riségnek, ha tudomásul kell 
vennie, hogy be kell.érnie az
zal, amit ICoínai és Tardos 
mond. hogy nem képes ideális 
ioidi eletet teremteni magá- 
n^K', a több ezer éves
fejlődéssel felhalmozott anya
gi és szellemi gazdagság elle
néle el kell fogadnia, hogy az 
emberek sorsát szeszélyes ki- 
meneielű politikai és gazdasá
gi játszm ák irányítják. L;ska 
válasza: igen. ez csőd. ezért az 
lehet az egyetlen

egy értelmiséginek,

és rádiós személyzet növekvő 
aránya pótolta.

Fekete János nyugdíjas 
bankár nyitotta meg a prak
tikus, értsd: a .kormányzást és 
a közállapotokat ostorozó hoz
zászólások sorát. A házigazda 
provokáló kérdésére felelve 
elmondta: szidják őt, hogy 
bankvezér korában túl sok hi
telt vett l'el. .,Ezzel szemben" 
most még többet vesznek fel. 
Kifogásolják, hogy főleg fi
nánchiteleket szerzett. ..Vi
szont" ma csak ilyeneket sze
reznek. Kárhoztatják, hogy a 
hosszú lejáratú hiteleket ré
szesítette előnyben, mégpedig 
márkában és jenben. „Nem 
úgy, mint ma", amikor ugyan
ezt teszik. Egyszóval a maga 
részéről

Elhangzott, hogy a „kirugasi 
sorozat (Malév vezérigazgató, 
a Titkosszolgálatokat felügyelő 
miniszter, a Vámőrség parancs
noka, az expo főbiztosa) va
lószínűleg nem ért véget. Ne
héz idők járnak a szakembe
rekre.

A magyar katonapolitika, 
úgy tűnik, nem szorul rá a ra j
kosok vendégének védelmére. 
Egyrészt a körülmények erő
sen behatárolják, mit tehet a 
katonai vezetés és mit nem. 
Másrészt az is jelzi, hogy lé
nyegében helyes ez a politika, 
hogy elveit nem érte támadás 
a parlamenti és a parlamenten

kívüli ellenzék részéről. A tuvi
gazdálkodásában előforduló
vitatott pénzátutalásokkal kap
csolatos kifogások nem az 
alapelveket érintik. Pénzügvi 
visszaélés, szabálytalanság ez 
esetben sem történt, legfeljebb 
erkölcsileg vitatható lépések 
ezek. Jogos a parlamenti kép
viselők követelése, hogy a hon- 
védelmi költségvetés leg;ven té
telesen, aprólékosan részlete
zett. hogy világos legyen, mire 
költi a tárca a pénzt.

A katonapolitikához tarto
zik. hogy igen szűkös a kato
nai költségvetés. Hat eve évről
évre csökken ez az összeg.

Jelenleg KO milliard forint.

amiből új eszközök beszerzé
sére. fejlesztésre nem jut. s a 
technika fenntartására is csak 
a 1 százalékát tudják fordíta
ni. (Összevetésül: azokban az 
országokban, ahol komolyan 
veszik a biztonságpolitikát, a 
katonai költségvetés több mint 
50 százalékát fordítják fejlesz
tésre.) A hivatásos katonák 
egyharmada a létminimum 
alatt él: egy pályakezdő őr
mester nettó bére 9200 forint, 
ami akkor is kevés a megélhe
tésre. családalapításra, ha la
kást kap az illető.

Az est résztvevői megvitat
ták a környező országok kato

napolitikai helyzetét, jellem
zőit is.

Jugoszláviában két úi fejle
ménytől kell tartanunk. A: 
egyik, hogy a hagyományok
nak megfelelően, elhúzódó ge
rillaháborúvá alakul át a je 
lenlegi konfliktus. A másik 
hog'1 a függetlenné vált köz
társaságok követelni fogják a 
volt Jugoszlávia közös költ
ségvetéséből. tehát az ő hozzá
járulásukból is finanszírozok 
hadsereg technikájának rájuk 
eső részét. Ezek a problémáit 
éppúgy kezelhetetlenek kívül
ről, mint ahogy az eddigiek is 
azok voltak.

A román hadsereg valamivel nagyobb a magyarnál

ibbet is költenek rá (rész
valutában. amit íejlesz- 
■ fordítanak), ám a kikép- 
t.erén jelentős elmaradás
van szomszédaihoz képest, 
eausescü-rendszer idején 
nis jórészt a nagy építé
sekhez vették igénybe a 
iákat. (Összehasonlításul: 
a fejlett országokban 150 
) órát repül egy _ pilóta 
te. nálunk ez a szám 60— 

így lassabb a gépek 
- . addig Ro-

órát gyakorolhattak a pilóták. 
Ez legfeljebb arra elég. hogy 
ne felejtsék el hogyan kell le-, 
illetve felszállni.)

Ukrajna és a FÁK a volt 
szovjet hadsereg minden - 
időnként ijesztő — gondját 
hordozza. A katonák sokszor 
ennivalóért adják el felszere
lésük. fegyvereik egy részét. 
Egyes hírek szerint a tisztek 
között zsoldosokat toboroznak 
a harmadik világ háborúiba.
TVTrtc -yVv á h  a n



1. Áprilisi munkák fizetése: május 15-én 13.00—16.00
2. Aki nyáron dolgozni akar, annak kedvezményes kollé

giumi ellátást tudunk biztosítani.
3. NEWSWEEK — előfizetési lehetőség!

Kb. 60 százalék kedvezmény. Laponként csak 40-43 Ft.
4. Aktuális munkák!
— A NEWSWEEK munkatársakat keres.
— Fagylaltpakolás fiúknak. Nyáron minden nap 14.00—22.00
— Matricaragasztás a Belvárosban — folyamatosan vé

gezhető munka.
— Jel.: Furár György, Szabó László.
— Rendszeres újságkihordás +  raktárosok és ellenőrök 

csütörtök délutánra és péntek reggelre Jel.: Szabó Zoltán, Janó 
István.

5. EFOTT '92 aug. 21—23.
Szeged—Kiskundorozsma Sziksóstó kemping.

M atematiUavizsgáira hatékonyan 
felkészíti nyugalm azott docens! 
1SS-1784.

FigyeSem!
Felhívjuk mindazon tanszé

kek figyelmét, akik 1992 nya
rára szakmai gyakorlatos cso
portok részére, vagy más cso
portos szervezésre kollégiumot 
igényelnek, hogy kérésükéi 
1992. május 20-áig nyújthatják 
be a Kollégiumi Tanácshoz.

A későbbiekben nem tudjuk 
figyelembe venni a kérelme
ket. az átfutási idő rövidsége 
miatt.

Kérjük, igényeiket a Nem
zetközi Programok Irodájában, 
Kéh Ágnesnek adjak le. (213. 
szoba)

A Közgáz DiákCcn.tfum kö
vetkező műsora május 8-án. 
pénteken este 20.00—02.30-ig. 
Közgazdasági Egyetemi Na
pok koncert: a Tátrai Band: 
nonstop funky and soul 
diszkó (d. j.: Szeles Tibor); mo
zifilmek: Huncutka_(am„ fsz.: 
James Belushi); Űrszekerek 
VI. (am.); casino, teaház, sa
látabár, jégkrémbár, koktél
bár. Közgázosoknak ingyenes 
a belépés!

Május 15-én. pénteken este 
20.00—02.30-ig: koncert: Z’Zl 
Labor és a Veresegyházi asz- 
szonykórus; nonstop funky 
and soul diszkó (d. j.: Szeles 
Tibor); mozifilmek: Éljen 
Anyád (magyar). Fiúk, ki jön 
az ágyamba? (olasz vígjáték, 
fsz.: Ornella Muti); casino, 
teaház, salátabár, jégkrém
bár, koktélbár.

TECHNOKRÁCIA 

esi vagy 
KULTÚRA

Technokrácia és,Vagy kul
túra címmel a Katolikus Ifjú
sági Mozgalom szervez ren 
dezvényt az egységes Európa 
gondolatkörében a Közgazda- 
sági Egyetemen május 11-ón, 
hétfőn 18 és 21 óra között. A 
vendégek között szerepel Cza- 
kó Gábor író, Dobszay László 
zenetudós. Szakolczay György 
közgazdász, Szapáry György 
közgazdász, az IMF képvise
lője. A rendezvény vezető
je Lukács Láezló, a Vigilia 
főszerkesztője.

A BUDAPESTI
KÖZGAZDASÁGTUDOMVNYI 
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A T A N S Z É K
írta : Böhm, Sümeghy. dr. Mágenhcim és Józsi.
Történik: 1992-ben, a Mintagazdaságtan tanszéken.

(Az előző rész tartalm ából: Nem derül ki, hová küldték  az 
in terjúvolt vállalatok az évfolyamot. A szakkollégisták kevés 
hülyeséget írnak , bár ingyenes előadásokat m ár öle sem tud
nak szervezni. Melléküzemág indult Győrött.)

(A kibővített tanszéki gyű
lésén osztják el az órakerete
ket, a kutatási irányokat és a 
kallódó munkatársakat.)

Vezér Károly: Szeretettel 
üdvözlök mindenkit, elsősor
ban a megjelenteket, miegy
más. Térjünk a tárgyakra. 
Először a kötelezőkre. Üj szak
irányként javasolják a Kirán
dulás lananyagcsomagot.

Perényi: Azt hiszem, azzal 
mindenki egyetérthet, hogy 
ma a nemzetgazdaságok szá
m ára a legfontosabb a jó ki
rándulási szakemberek képzé
se, különösen, ha figyelembe 
vesszük, hogy Nyugaton is ez 
ma a húzóágazat. Ideje már, 
hogy nálunk is az legyen, kü
lönösen, amióta a nem anyagi 
ágak tevékenységével együtt 
m ár szerepel a mérlegekben. 
Na m ár most, az igazi kirán- 
dulásgazdásznak két dologra 
van szüksége, jó tananyagra és 
papírokra erről. Ez utóbbihoz 
kellene a szakirányi elisme
rés.

Futrinka Tamás: Én igazán 
nagyon támogatom a javasla
tot, bár szerintem ez nagyon 
elhanyagolható mjntagazdasá- 
gi probléma. Én például egye
nesen utálok gyalogolni, és le
számítva az internacionális 
konferenciákat, még életem
ben nem voltam Kőbánya 
alsónál távolabbra Budapest
től.

Futó Péter: Én is nagyon 
egyetértek a javaslattal, sze

rintem alternatív fakultáció
ként a megszűnő estis tagoza
ton kiváló lehetőség lenne. 
Ami pedig a papírkérdést il
leti, hát nem is tudom. Ha 
ennyi támogatás mellett sem 
sikerült eddig elismertséget 
szereznetek, akkor a papírotok 
felhasználására is lenne javas
latom.

V. K.: Köszönöm a hozzá
szólásokat. Nézzük akkor a 
híradásszak anyagát. Elolvas
ták?

F. T.: Én még ugyan nem 
olvastam, de szerintem egy 
ilyen anyagnak nem lehet he
lye a korszerű minlagazdasá- 
gi képzésben, főleg, ha így van 
megírva.

V. K.: Na, jó. Már csak 
a Gimnasztika-igazgatás ügye 
maradt hátra. Kié is a javas
lat? Gimnasztikások?

Sportolná: öö . . .  Miről is 
van szó? Talán az igazgatá
siaké, nem?

F T.: Elnézést, ne találgas
sák tovább, mi javasoltuk ezt 
Futóval. Ügy gondoltuk, hogy 
végre egy igazán érdekes és 
lényegi problémát is be le
hetne venni a mintagazdasági 
ismeretek közé.

F. P.: És a probléma úgyis 
pontosan illeszkedik a Vegyes 
Görbék csoport koncepciójába, 
különösen, ha figyelembe vesz- 
szük, hogy pár tucat embe
rünket bármikor a témára 
tudjuk állítani.

V. K.: Köszönöm az egy
hangú támogatást. Ennyi em-

Figyebm!
Felhívjuk az egyelem vidéki 

dolgozói, aspiránsai, tanárai 
figyelmét, hogy aki az 1992,93- 
as tanévre kollégiumot sze
retne igényelni, az 1992 má
jus 20-ig (kedd) adhatja !e a 
kérvényét.

Az egyetemi tanács 1990. 
február 23-i határozata alap
ján maximum 50 jéröhely áll 
rendelkezésre. Ugyanezen ke
ret terhére történik a hozzá

tartozók — adott esetben a 
diákok hozzátartozóinak — el
helyezése is.

A kérvényeket a kollégiumi 
tanácshoz kérjük címezni, és a 
Varga Jenő Kollégium portá
ján leadni, illetve oda elkül
deni. (Bp., Kinizsi u. 2—6. 
1002)

A kollégiumi tanács nevében: 
Bejcziné Horváth Irm a

M M lis szískkösiyvek rővafa
Kisvállalkozások menedzse

lésének alapjai — Park 
Vállalkozás Akadémia

Oxford angol értelmező szó
tár

A gazdálkodás szervezeti 
jogszabályai 1992 Unió

Számviteli jogszabályok 1992 
Unió

Az informatikai kihívás 
OMIKK

Számvitel-Adózás és Vállal
kozás 1992 Láng

Angol—magyar nagyszótár 
Magyar—angol nagyszótár 
Olasz—magyar nagyszótár 
Magyar—olasz nagyszótár 
A könyveket és folyóirato

kat az ország legszélesebb vá
lasztékát kínáló közgazdásági 
szakkönyvüzletébcn, a STU
DENT boltjában vásárolhatják 
meg a főépület földszintjén. 
Hallgatóknak, oktatóknak lü 
százalék kedvezmény!

Ugorjai; vagy ne ugorjak?
Fotók: Szendi Sándor

Újságírót keres 
a TREND-VÁLTÓ!

Újságírói — kutatói — tanácsadói 
pályalehetőséget

biztosítunk végzős (ill. már végzett), 
közgazdász hallgatóknak! 

a Közép-Európai Fejlesztési 
és Tájékoztatási Központnál 
és a kiadásában megjelenő 

TREND-VÁLTÓ 
gazdaságpolitikai hetilapnál 

Komoly szakmai kihívás, lehetőség szakmai fejlődésre, 
korszerű munkaformák és -körülmények, teljesítm ény
arányos kereseti lehetőségek. . . . . . . .

Ugyanezekre a területekre állandó vagy alkalmi Külső 
(szerződéses) m unkatársakat is keresünk — hallgatók, 
egyetemi oktatók, gyakorló szakemberek jelentkezését is 
várjuk.

Főbb kutatási és tevékenységi tém áink: makroclemzé- 
sek, gazdaságpolitika, privatizáció, prognózisok, modelle
zés, vállalatvezetés, cégmenlés, stratégia projektm ene
dzselés, befektetés, céginformáció.

Érdeklődni személyesen (Bp. I. kér., Donáti u. 35—45.), 
telefonon (202-1333) vagy írásban (KFTK, Bp., PC.: 157, 
1325) lehet.

Pályázati felhívás
Europool is a company in the Netherlands spe

cialised in the recruitm ent of young qualified candida
tes for international career opportunities.

One of its clients, a large consumer goods company 
is looking for business graduates (recently graduated 
or graduating this summer) who arc fluent in English 
and one other West European language to be trained 
for 1-2 years in one of the company’s West European 
offices.

To apply please send full career details (curriculum 
vitae) in English and request an application form Ihe 
fallowing address quoting reference code (GS/A/MNI): 

Europool
Jozef Isrnelskade 48.
1072 SB Amsterdam 
The Netherlands 
Fax. 31-20-6756-051 
Tel: 31-20-0767-056

A manager of Europool is planning to be in Budapest 
for interviewing on 24, 25, 26 May!

Századvég Könyvklub
A Közgazdász előző számá

ban megjelent, újabb kedvez
ményes könyvvásárlási lehető
ségekről JjUŰósító. cikkünkben 
a Századvég Könyvklub címé
ben felcseréltük az irányító
szám utolsó két számjegyét.

A könyvklubba tehát, amely
— más szolgáltatások melleit
— 20 (személyes átvétel ese
tén), illetve 10 (posiai szállí

tás esetén) százalék Icedvez- 
yiiényt biztpsít a negyedéven
ként kiküldött ajánlati listáján 
szereplő könyvek, árából, az 
alábbi címen lehet jelentkezni: 
Századvég Könyvklub, 1015 
Budapest. Csalogány u. 6—10. 
Ill 118„ x vagv 134. (Telefon: 
SO l ó  05« vagy 201-0381,)

A hibáért elnézést kérünk.

B. L.

berrel ugye akkor a Vegyes 
Görbék konferenciára került 
dolgozatok menedzselését , is 
elvállalják?

F. T.: Hát. az a vélemé
nyünk, hogy erre a konferen
ciára került néhány olyan dol
gozat is, amelynek csak a cí
me, konzulensei és a témája 
tartozna hozzánk, maga a dol
gozat valahová egészen más
hová, de majd még megbeszél
jük.

V. K.: Persze, persze. Nem 
is gondoltam komolyan. Hadd 
kérdezzem meg inkább, mi a 
helyzet a jóslat szakiránnyal? 
Hányán is vették fel?

Beszédes prof.: Hát, jó so
kan, vagy harmincan-negyve- 
nen járnak előadásra.

Sallai József: Én pontosabb 
adatokkal re.idelkezek, 274-en 
vették fel.

B. pr.: Jó. jó, tudják, hogy 
én nem a jelennel, hanem a 
jövővel foglalkozom. De az 
igaz, hogy az utóbbi két év
ben, amióta Nostredam ús
sza! foglalkozunk, nőttön-nő az 
érdeklődés. Félek, persze, 
hogy mi lesz akkor, ha a jö
vő évezredben kifutunk a jós
latai időintervallumából, de 
akkor majd áttérünk a ho
roszkópra és a tenyérjóslásra 
Tudják, ezeket a számokat és 
képleteket nem nagyon szere
tem. ezeket végül is bármilyen 
naiv mintagazdász, szakmai 
ismeretek nélkül is alkalmaz
ni tudná.

V. K.: Akkor beszéljünk 
most egy kicsit a munkaerő- 
helyzetről. Van valami válto
zás azóta, hogy a fél tanszék 
kiment a minisztériumokba 
leváltani azokat, akik vissza 
kívánnak ide jönni?

S. J.: Anna Petrovna sze
retne visszajönni, mit mond
jak neki?

V. K.: Mondja azt, hogy 
most éppen nincs fejlesztés. 
Semmi kedvem még egy kam
pányhoz. Más?

S. J.: Balcsicsák is elment a 
rendőrökhöz.

V. K.: Igen, igen, én is tu 
dom, hogy rosszul áll idén az 
.Ú jpest. szénája,. de azért, 
hogy ennyire?

S. J.: Nem, főnök, nem lab
darúgás ezúttal, bár mintha 
valami olyasmit is mondott 
volna, hogy kis pénz — kis 
foci.

V. K.: Mindegy. Hadd fe
jezzem be akkor egy ünnepé
lyes pillanattal, bizonyára 
mindnyájan tudjátok, hogy S. 
Nekynek ebben a hónapban 
van a születésnapja.

F. P.: Ö. ezt honnan kellett 
volna tudni? Ez az ötvenedik?

S. N. I.: Nem, csak a negy- 
vennyolcadik. De rendeztünk 
azért egy kisebb, baráti, nem 
hivatalos bulit ebbő! az alka
lom ból Csak pár vezető poli
tikus volt ott, úgy a pénze
sebb fajtából..

S. J.: Te, és mit szóltak hoz
zá, amikor az ajtók és az ab
lakok rájuk dőltek az új há
zatokban ?

S. N. I.: Az nem is rájuk 
dőlt, hanem Futrinkára, a ház 
kivitelezőjére, és nem is dőlt 
el. hiszen jól oda támasztották 
a szobájában az ajtófélfához. 
De nincs semmi baj. a jövőben 
úgyis szellemvasútnak akarjuk 
berendezni.

(A Tanszék oktatói egy rö
vidke időre, a KRAMPUSZ  
ösztöndíj segítségével egy kül
földi egyetemen vehetnek 
részt szakmai továbbképzésen. 
Mélílfötdi úr, az ottani egye
tem Tanszékközi Csoportjától, 
tulipános jókedvvel fogadja 
őket.)

M.s Miqdenekelőtt velkó.rn 
és hahó. Iszonyúan örülök, 
hogy újra pénz áll a házhoz, 
ööö, akarom mondani, jöjje
nek, megmutatom a szobáikat. 
Gondoltam, gyakran szeretné
nek együtt dolgozni, úgyhogy 
az egyik szobában van a ra
diátor, a másikban a csap. Jó 
hírem is van, a meteorológia 
szerint jövő héten már olvad.

S. A.: És a priccset fel kell 
hajtani reggelenként? Mert 
ahogy elnézem, m ás.nem igen

van a szobában. Kicsit lcizza- 
dunk, mire felszereljük.

M.: Ja, ha mosakodni akar
nak, azt csak az alagsorban 
lehet. Van két mosdó is, csak 
igyekezzenek, m ert még másik 
18 tanszék használja, és este 
9-től reggel 7-ig nincs lent 
áram.

D. E.: Végül is mindegy. Az 
ösztöndíjunkból futja Jó ez a 
KRAMPUSZ, épp tegnap szá
molgattuk, hogy ha minden es
te étterem ben vacsorázunk, 
még akkor is összejön egy 
bútorgarnitúra leértékelve. 
Csak meg nem tudom, hogy 
viszem haza, meri -a többiek 
franciaágyat, meg hifit akar
nak venni, és nem biztos, hogy 
befér a buszon az ülés alá.

M.: izé, hál nem akarók’ ün
neprontó lenni, de sajnos 
Mezői, az önök Tanszékközi 
Csoportjától, az ösztöndíj tel
jes összegét maguknak adta, 
és nem nekem, pedig én itt 
anyjuk helyett anyjuk va
gyok. Szóval,, a lakás.- biztosí
tás, utazás és némi extrninsti- 
tucionális költségek fedezésé
re egy aprócska összeget ké
rem, fizessenek ki.

V. K.: Ez természetes, de 
árulja már el, mi ez az utób
bi költség!

M.: Hát fel kellett szerelni 
a szobát, komoly beruházáso
kat lettünk Vettünk függönyt, 
meg lámpát is, hátha nem hoz
tak magukkal.

V. K.: Értem. De az még 
nem világos, hogy a lakáskölt
ségek miért ilyen magasak,

M.: Ja, kérem, a szobabér
let ma mindenütt ennyi.

V. K.: Nem beszélne kicsit 
hangosabban? Ugyanis olyan 
kopácsolás van a. szélső szo
bában, hogy egy szavát sem 
értem, Mi folyik itt?

S, I.: Azt mondja a mester
ember, hogy renoválják' a szo
bákat, ezárt egy hónap múlva 
el is kell hagynunk őket. Vi
szont kárpótlásul néni ■ kell 
bérleti díjat fizetni, csák a re
zsit. Ez meg, ha jól számolom,

a maga által kalkulált lakás
költségnek csak 15 százaléka. 
Megmagyarázna a különbsé
get?

M.: Há . . .  he . . .  hogyne. 
Tudja, fel kellett szerelni a la
kást, komoly beruházásokat 
tettünk. Vettünk lámpát, meg 
függönyt, hátha nem hoztak 
magukkal.

V. K.: Aha. Nézze, nekem 
mindegy, hova számolja el, de 
akkor azt az extrainstitet nem 
értem.

M.: A lényeg az, hogy a tej
színt is fedezni kell valahon
nan, amivel a kávét issza. Lát
tam, hogy már másodszor töl
tött. És különben is, vagy fi
zetnek, vagy hazaküidjük önö
ket.

V. K.: Tessék?
ál.: Jól hallotta. Százával 

jönnének ide máshonnan to
vábbképzésre. Senkit nem ér
dekel, hogy 10 magyarral 
több vagy kevesebb van itt. 
És különben is, egy szavunk
ba kerül, és nemcsak az egye
temről, de az országból is ki
tiltják önöket, (Csörög a tele
f o n ) , h u lló ...  igen, adom. 
Fűrészes] van a vonalban, 
m agukat keresi.

Tel.: . . .  Hallom, mi tö r
tént . . Ha lehet, ne avatkoz
zanak bele .. Fizessenek ki 
m inden t, , . Tudják, az egye
temközi kapcsolatok. . .  És 
hamarosan megérkeznek ide a 
csereprogram ottani résztve
vői . Kell nekjk lámpát, meg 
függönyt v e n n i.. .  Várjanak, 
adom Mezeit i s , . .  Halló, kap
tam levelet a Mélyfölditől, 
hogy igazoljam vissza a költ
ségeiket, M egmagyarázhatná 
végre valaki, hogy melyik ki
csoda. főleg az az extrains- 
t i t . . ,  Mindegy, neki van iga
za, különben is olyan jó f e j . . .

D, E.: Azt hiszem, holnap a 
franciaágy h e ly e tt. csak fran
ciakenyeret veszek. Nem na
gyon látom át a KRAMPUSZ 
körüli dolgokul, (le ha a hely
hez stílszerű akarok lenni, ak
kor csak szélmalomharcot ví
vunk.
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